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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

علامت اطمینان به مصرف کننده
نگرانی ها نســبت به گســترش ویروس کرونا باعث 
گردیده افــراد در خریدهای خود، بیــش از پیش با 
حساســیت برخورد کرده و آنها را بعد از ضدعفونی 
کامل وارد منزل کنند. اما برخی این نگرانی را دارند 
که آیا کالاهای اساســی همچون مــواد غذایی در 
زمان تولید از ویروس کرونــا در امان بوده اند. بدون 
تردید  در شــرایط حاضر، امن ترین و مطمئن ترین 
منبع برای تأمین محصولات غذایی مورد نیاز مردم، 
محصولات صنایــع غذایی بسته بندی شــده دارای 

پروانه از وزارت بهداشت است. اما ...
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پساکرونای کسب کارها
آثار انتشار کرونا بر اقتصاد استان و کشور ارزیابی شد؛

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با پیش بینی آنکه تأثیرات ناشی از ویروس کرونا بر اقتصاد اصفهان بین ۲۲ تا ۳۵ هزار میلیارد تومان 
متغیر است، گفت: شاه کلید کاهش آثار سوء شیوع کرونا بر اقتصاد کشــور، حمایت از تامین مالی بنگاه ها و کمک به افزایش 
تقاضای داخل با استفاده از ظرفیت جوان کشور است. مسعود گلشیرازی تصریح کرد: به طور قطع ارائه بسته های اقتصادی و ایجاد 

ساختار و سازوکار هوشمند، می تواند تبعات اقتصادی بحران مالی پسا کرونا را به حداقل برساند. . . . 

گزارش
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گزارش

کرونا و برزخ شهرسازي
قرنطینه بیشتر شــهرهای جهان در پی همه گیری 
ویروسCOVID19   یا کرونا پیامدهای گوناگونی 
را برای کشــورها، دولت ها و شهروندان اش به همراه 
داشت. در ایران اما مخالفت برخی از مسئولین برای 
قرنطینه شهرها و مقاومت برخی از شهروندان برای 
درخانه ماندن و ســفرنرفتن بخصوص در ایام شاید 
تلنگری بود تا با تعمق بیشــتری به شیوه معماری و 
شهرسازی جدید شــهرهایمان نگاه کنیم و تاثیر آن 
بر ســبک زندگی خانواده های ایرانی را مورد بررسی 

قرار دهیم تا متوجه شویم...
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رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: قانون درباره کارگران و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی ساز و کاری مشخص کرده که پیگیری افزایش حقوق این عزیزان خارج از اختیار 
من است. محمد باقر نوبخت در توییتی نوشت: کارگر عزیزی مرا خطاب قرار داد که چرا فقط 
پیگیر افزایش حقوق شاغلین و بازنشستگان لشگری و کشوری هستم و در برابر کارگران 
و مستمری بگیران احساس مسئولیت نمی کنم؟ خدا می داند احساس شرمندگی کردم 
اما قانون درخصوص این عزیزان ساز و کاری مشخص کرده که خارج از اختیار من است.

دانشگاه صنعتی اصفهان با طراحی و تولید 9 محصول همچون دو محصول ضدعفونی 
کننده اشیا، ماسک بهداشتی و گان بیمارستانی به منظور مقابله با بیماری کرونا و 
تامین تجهیزات و اقلام مورد نیاز نظام بهداشت و درمان کشور گام برداشته است. 
به گفته مدیر روابط عمومی دانشگاه صنعتی اصفهان، از این محصولات می توان به 
دستگاه ضدعفونی کننده خانگی با استفاده از پرتو فرابنفش اشاره کرد و این دستگاه 

از نظر اندازه و شکل مشابه دستگاه ماکروویو است .

 نوسان:یک اقتصاددان با بیان این که در 
سال 99 باید انتظار رشد منفی اقتصادی 
سرمایه گذاری  گفت:  باشیم،  داشته  را 
داخلی برای توسعه ظرفیت های تولیدی 
نیستند، چون با وضعیت اقتصاد کشور 
اقتصادی  فعالیت  هر  یا  سرمایه گذاری 

برای جبران مافات است.
هفت  گروه  در  ایران  گرفتن  قرار  با 
کشور  بین المللی،  اعتباری  رتبه بندی 
که  دارد  را  اعتباری  رتبه  ضعیف ترین 
در  یمن  و  سوریه  مثل  کشورهایی 
و  کارشناسان  گفته  به  دارند.  قرار  آن 
معیارهای بین المللی برای سرمایه گذاری 
در دنیای سرمایه گذاری هر کشوری که 
رتبه پایین تر از پنج داشته باشد برای 

سرمایه گذاری خارجی توصیه نمی شود.
ابتدای  در  اقتصاددان  طیبی،  کمیل 
اظهارات خود به ویروس کرونا پرداخت 
که اقتصاد دنیا را تحت تاثیر قرار داده 
است و سپس گفت: در سطح جهانی 
مالی  بازارهای  شدید  ریزش  شاهد 
هستیم. بسیاری از فعالیت های خدماتی 
مثل گردشگری و حمل و نقل را متاثر و 
حتی بخشی از فعالیت بنگاه های کوچک 

و متوسط را متوقف کرده است.
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان سپس به 
تاثیرات این ویروس روی اقتصاد کشور 
برای  اتفاقات  این  گفت:  و  کرد  اشاره 
کشور ما نیز افتاده و بسیاری از خدمات 
مخصوصا خدمات گردشگری در اسفند و 
شب عید دچار رکود شده و به طور کلی 
بازرگانی داخلی که متاثر از تقاضاهایی 
سال نو است به تعطیلی کشیده شده و 
آثار زیان باری را در اقتصاد به همراه دارد. 
اما از سوی دیگر فشار هزینه ای می تواند 
چشم انداز اقتصاد را در سال آینده چندان 
کارشناس  این  ندهد.  نشان  روشن 
معتقد است: ما در سال 99 باید انتظار 
باشیم،  را داشته  اقتصادی  رشد منفی 
زیرا با وضعیت اقتصاد ما سرمایه گذاری 
داخلی برای توسعه ظرفیت های تولیدی 
نیستند چون سرمایه گذاری یا هر فعالیت 
اقتصادی برای جبران مافات است. وی 
بستگی  اقتصاد  چشم انداز  این  افزود: 
به طولانی شدن حضور ویروس کرونا 
شدن  ادامه دار  چون  است،  کشور  در 
این بیماری بیکاری پنهان را به وجود 
می آورد، رشد منفی اقتصادی عمیق و 
می شود،  بیشتر  دولت  بودجه  کسری 
حتی بخش صادرات غیرنفتی را تحت 

تاثیر قرار می دهد.
در  سرمایه گذاری  خصوص  در  طیبی 
همواره  سرمایه گذاری  گفت:  سال 99 
یک متغیر بنیادی خیلی مهم در اقتصاد 
کلان است، در اقتصادی مثل کشور ما که 
مشکلاتی مثل تحریم، تورم مزمن و… 
دارد این مسائل اولین جایی که نشان 
می گیرند سرمایه گذاری است. سرمایه 
عامل فراری است و ریسک پذیری خیلی 
بالایی دارد. به گفته وی، سرمایه گذاری 
هم  و  تهدید  هم  دارای   99 سال  در 
فرصت است، به عبارت دیگر استراتژیک 
است. بنابراین از یک طرف به علت وجود 
مشکلاتی که ذکر شد در اقتصاد ما وجود 
دارد که حتی ممکن است تحریم ها و 
مسائل هسته ای شکل دیگری به خود 
منفی  تاثیرگذاری  بتواند  و  بگیرد 
روی سرمایه گذاری داشته باشد. این 
اقتصاددان سرمایه اجتماعی را عاملی 
و  مهم در سرمایه گذاری عنوان کرد 
گفت: اگر کمی سرمایه اجتماعی بالا 
تاثیر مثبتی در جذب  برود می تواند 

سرمایه گذاری داشته باشد.

تولید 9محصول مقابله با کرونا در دانشگاه صنعتی پاسخ نوبخت درباره افزایش حقوق کارگران
گزارش

     نگاه

اوضاع اقتصاد 
در سال 99 

Is fahan

چراغ سبز بورس ادامه دارد؛

 نوسان:صفحات بازار سرمایه در سال جدید هم با صعود ورق 
رکوردشکنی  حتی  و  بازار  این  شاخص  صعود  شاهد  و  خورد 
بازار  تحلیلگر  یک  راستا  این  در  بودیم،  آن  واحدی  هزار   ۲۰
سرمایه، ضمن پیش بینی آینده بازار سرمایه، به این سوال که 

آیا رشد بورس ایران حباب است یا خیر، پاسخ داد.
بورس کار خود را در ایام نوروز با چراغ قرمز آغاز کرد و با چراغ سبز به پایان برد؛ به 
طوریکه شاخص کل بازار سرمایه طی پنج روز کاری این بازار از ۵۰۸ هزار واحد به 
مرز ۵۴۸ هزار واحد رسید. روند صعودی بورس بعد از نورور نیز ادامه داشت و در روز 
16 فروردین ماه شاهد صعود ۲۰ هزار واحدی شاخص بورس بودیم. در این زمینه 
مهرزاد منتظری - تحلیلگر بازار سرمایه - با تاکید بر اینکه پیش بینی آینده  بازار 
سرمایه بسیار سخت شده است، توضیح داد:  زیرا همه پارامترهایی که از طریق آن 
ها می توان بازار سرمایه را پیش بینی کرد، در حالت عدم قطعیت شدید قرار دارند. 
هم پیش بینی نرخ دلار سخت است و هم با توجه به کرونا، قیمت های جهانی دچار 
نوسان شده است. اینکه کرونا و نوسان قیمت های جهانی چه زمانی به پایان می 
رسند، پیش بینی را سخت می کند. از سوی دیگر هرچه به موعد انتخابات آمریکا 
نزدیک شویم، احتمالا تنش های سیاسی بیشتر شود و همه این موضوعات می 
تواند روی بازار سرمایه تاثیرگذار باشد. وی با اشاره به ورود نقدینگی به بازار سرمایه 
در سال 1۳9۸، گفت: در سال 1۳9۸ شاهد ورود نقدینگی بسیار به بازار سرمایه 
بودیم،  اتفاقی که در سال جدید هم ادامه یافت. دلیل ورورد این حجم از نقدینگی 
به بازار سرمایه عدم جذابیت بازارهای موازی و نقدشوندگی بازار سرمایه است. ورورد 
نقدینگی به بازار، میزان تقاضا را در بازار بالا برده و سبب رشد قیمت های سهام ها 

شده است. این رشد در اکثر نمادها رابطه ای با ارزش ذاتی آن سهم ندارد.
این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: از طرف دیگر دولت برنامه دارد که کسری بودجه 
را پوشش دهد و به گفته برخی دولتمردان، بازار سرمایه می تواند مثبت باشد و دولت 
می تواند سهم های خود را در بازار عرضه کند. این صحبت ها باعث شده است بین 
مردم نسبت به بازار سرمایه دید مثبتی شکل بگیرد و این موضوع جریان پول را به 

سمت بازار تشدید کرده است. 
وی ادامه داد: اما باید توجه داشت که ۵۰ تا 6۰ درصد بازار سرمایه ایران از شرکتهای 
بزرگ و معتبر مانند صنایع، معادن، فلزات، پتروشیمی ها، بانک ها و... تشکیل شده اند 
که حباب اطلاق کردن رشد این شرکت ها درست نیست اما رشد بسیاری از شرکت 

های کوچک با قیمت ها و شرایط فعلی حباب است.

بازار سرمایه
آیا حباب دارد؟!

تشکیل کمیته مقابله 
با بحران کرونا 

سیدیوسف قاضی عسگر مدیرعامل گروه 
تولیدی بیسکویت اصفهان فرخنده در 
این باره به "نوسان" می گوید: بعد از اعلام 
کشور،  در  کرونا  ویروس  رسمی شیوع 
گرایش مردم به محصولات بسته بندی 
شده بیشتر شده است. براین اساس از 
تولیدی،  مجموعه  این  در  زمان  همان 
تشکیل  کرونا  بحران  با  مقابله  کمیته 
شد و مدیران بخش های مختلف در آن 
بهترین  هم اندیشی  با  تا  یافتند  حضور 
از  پیشگیری  تصمیمات جهت  و  اقدام 
ورود ویروس کرونا به این واحد تولیدی 
اتخاذ شود. او تاکید می کند: البته شرکت 
های صنایع غذایی برای افزایش کیفیت 
تولیدات  بهداشت  رعایت  و  محصولات 
خود همواره موارد بهداشتی، استرلیزه 
و ضدعفونی را رعایت می کنند و نظافت 
یکی از برنامه های کلیدی این واحدها 
است؛ اما بعد از شیوع کرونا در کشور 
رعایت این مسائل و به خصوص سلامت 
کارگران و بازدیدکنندگان از این واحد 
تولیدی را سختگیرانه تر دنبال کردیم، 
و  کارگران  به  سرکشی  که  نحوی  به 
زمانی  فاصله  در  واحدها  ضدعفونی 
کوتاهتری در روز انجام می شود. از سوی 
دیگر در زمان ورود و خروج کارگران با 
غربالگری از آنها تست سلامت گرفته می 
شود. او تاکید می کند: با توجه به رعایت 
بیشتر موارد بهداشتی، این واحد تولیدی 
با تهیه مواد ضدعفونی کننده، ماسک و 
دستکس، هر دو ساعت یکبار در قالب 
تیمی 1۵ نفره، نظافت و ضدعفونی تمام 

بخش های کارخانه را انجام می دهد.
قاضی عسگر همچنین به تعطیلی کوتاه 
این واحد تولیدی در نوروز اشاره می کند 
و می گوید: امسال شرایط ویژه ای بر 
کشور حاکم است و شیوع کرونا و تاکید 
افراد در منزل، شاید موجب  ماندن  بر 
سرخوردگی و حتی ترغیب خانواده ها 
به بیرون رفتن از منزل می شد، بنابراین 
با  ایام  این  در  فرخنده  تولیدی  گروه 
طراحی برنامه های تشویقی و حمایتی و 
برگزاری مسابقات تلاش کرد کارکنان و 
خانواده های این گروه تولیدی در این ایام 

در خانه بمانند.
او ادامه می دهد: از سوی دیگر در این 
تعطیلات چند روزه تا پیش از ۵ فروردین 
که تولید کارخانه دوباره از سر گرفته شد، 
با توجه به اینکه ظرفیت بیمارستان ها در 
پذیرش بیماران کرونایی تکمیل است در 
یک برنامه پایش به صورت تلفنی و بدون 
اطلاع قبلی، وضعیت سلامت کارکنان 
و خانواده های آنها را جویا شدیم. او با 
تاکید بر اینکه در شرایط کنونی گسترش 
سلامت  اصفهان،  در  کرونا  ویروس 
خانواده گروه فرخنده از کارکنان، شبکه 
کنندگان  مصرف  و  مشتریان  فروش، 
بسیار حایز اهمیت است، تصریح می کند: 
با توجه به اینکه رسالت واحدهای تولیدی 
پاسخگویی  غذایی  صنایع  خصوص  به 
مجموعه  این  است،  مردم  نیازهای  به 
بنا بر تاکید وزارت صمت، فعالیت خود 
در سال جدید را از پنجم فروردین آغاز 
کرد. او تاکید می کند:  شستشوی دست 

اندازه  گرم،  آب  با  کارگران  و  کارکنان 
گیری اکسیژن خون کارکنان و غربالگری 
با  هماهنگی  پرسنل،  تمام  روزه  هر 
و  کارگران  معاینه  جهت  پزشک  دو 
کارکنان و جدا کردن افرادی که حتی 
جمله  از  داشتند  ساده  سرماخوردگی 
مواردی است که این گروه تولیدی سعی 
کرده جهت مقابله با ویروس کرونا انجام 

دهد.

صنایع بزرگ مواد غذایی
 به وظایف خود آگاهند

پیشین  رییس  بینی،  ذره  محمدجعفر 
کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی اصفهان 
و مدیرعامل شرکت فراورده های سیب 
وضعیت  به  اشاره  با  نیز  پریس  زمینی 
به خصوص  غذایی  صنایع  کارخانجات 
بعد از شیوع کرونا، می گوید: مدیریت 
بخش صنعت و بیماری کرونا در سطح 
کشور نسبت به صنایع غذایی باید به دو 
قسمت تقسیم شود؛ برخی از واحدهای 
صنایع غذایی دارای مجوز حتی پیش از 
شیوع کرونا در سطح استاندارد جهانی 
فعالیت می کردند و حتی در زمان ورود 
سطح  و  پرسنل  تمام  ایران  به  کرونا 
فعالیت کارخانجات صنایع غذایی عضو 
این انجمن در سطح استانداردها و بالاتر 

موارد بهداشتی را رعایت می کنند.
او با تاکید بر اینکه امروز مشکلات صنعت 
غذایی ناشی از واحدهایی است که تحت 
نظر مدیریت دولتی نیست و این واحدها 
دامنگیر صنایع غذایی، مردم و بهداشت 
کشور شده اند، می گوید: متاسفانه برخی 
صنایع غذایی زیرزمینی هیچ علاقه ای به 
کشور و مردم ندارند و با تولید مواد غذایی 
با ابتدایی ترین امکانات، بخش سلامت 

این صنعت را نشانه می گیرند، در حالیکه 
اعلام رسمی شیوع کرونا در کشور،  با 
هم  با  غذایی  صنایع  بزرگ  واحدهای 
اندیشی و رعایت استانداردهای جهانی 
هیچ  امروز  بنابراین  کنند،  می  فعالیت 
نگرانی بابت تولیدات واحدهای رسمی 
و دارای مجوز و استاندارد مواد غذایی 

وجود ندارد.
او تاکید می کند: تنها نگرانی، بابت صنایع 
غذایی زیرزمینی فعال است که متاسفانه 
هیچ نظارتی بر نحوه تولید، بسته بندی 
و توزیع آنها نیست، به عنوان مثال در 
و  لبنیات  زمینی،  سیب  تولید  بخش 
حتی برخی صنایع گوشتی این واحدها 
با ابتدایی ترین وسایل این محصول را به 
اشکال متفاوت تولید و توزیع می کنند. 
مدیرعامل این شرکت مواد غذایی تصریح 
می کند: خوشبختانه امروز صنایع بزرگ 
مواد غذایی بر وظایف خود آگاه هستند 
و با وجود تمام تنگناها و شاید همکاری 
به  نسبت  همچنان  مسئولان،  نکردن 

سلامت مردم حساسیت ویژه دارند. 
او توضیح می دهد: باوجود برخی وعده ها 
در تامین اقلام ضد عفونی کننده و ماسک 
برای واحدهای تولیدی، خود واحدهای 
صنایع غذایی با تاکید و توجه بر رعایت 
نکات بهداشتی، تجهیزات لازم را برای 
پرنسل  اختیار  در  کرونا  از  پیشگیری 
شان قرار داده اند و اکنون در شرایطی 
که ویروس کرونا گسترش یافته؛ فضای 
تولید، توزیع و بسته بندی مواد غذایی با 
رعایت تمام استانداردها و به دور از این 

ویروس فعالیت می کند.
بر  نظارت  اینکه  بر  تاکید  با  بینی  ذره 
کیفیت و بهداشت تولید مواد غذایی در 
کشور تنها مربوط به زمان شیوع ویروس 

از  موضوع  این  همواره  و  نیست  کرونا 
به  که  زمانی  تا  تولید  پروسه  ابتدای 
با دقت  دست مصرف کننده می رسد 
انجام می شود، می گوید: تفاوت امروز با 
دوران پیش از کرونا در این است که در 
بسته  تولید،  پرسنل  تمام  حاضر  حال 
بندی، توزیع، اداری و... واحدهای تولید 
مواد غذایی برای بررسی سلامت شان 
غربالگری و معاینه می شود تا با تضمین 
سلامت آنها در برابر کرونا، فضای تولید 

آلوده نشود.
او با اشاره به اینکه حدود ۲۰۰ پرسنل 
فعال در این واحد تولیدی بعد از شیوع 
معاینات  بررسی  مورد  همواره  کرونا 
پزشکی، بررسی دمای بدن و .... قرار می 
گیرند، خاطرنشان می کند: این اقدامات 
و  نیست  مجموعه  این  به  مربوط  تنها 
صنایع  واحدهای  تمام  جرات  به  امروز 
غذایی استاندارد این موارد را برای تولید 
گونه  هر  از  عاری  و  سالم  محصولاتی 
انجام می دهند و تنها نگرانی  ویروس 

بابت صنایع غذایی زیرزمینی است.

اجرای سختگیرانه استانداردهای 
بسته بندی  محصولات 

مدیرعامل شرکت بسته بندی ماتریس 
نیز در خصوص تفاوت شرایط تولید و 
از  بعد  و  قبل  بهداشتی  مسائل  رعایت 
شیوع ویروس کرونا، می گوید: در حال 
حاضر نه تنها این مجموعه بلکه بسیاری 
از تولیدکنندگان مطرح کشور پیش از 
اعلام رسمی شیوع کرونا در کشور نسبت 
مراکز  در  بهداشتی  مسائل  رعایت  به 
تولیدی خود دقت داشتند و با توجه به 
از  بسیاری  ویروس،  این  جهانی  شیوع 
برای  ماه  بهمن  اواسط  از  کارخانجات 
مواد ضدعفونی  و  ماسک  پرسنل خود 

تهیه کردند.
امیر کشانی با اشاره به ارزشمند بودن 
جامعه  خودگذشتگی  از  و  فعالیت 
پزشکان و پرستاران در شرایط کنونی، 
دیگر  اکنون در جبهه  تاکید می کند: 
مبارزه با ویروس کرونا تولیدکنندگان و 
کارگران بعضا فعالیت خود را به صورت 
فعال  نوروز  ایام  در  حتی  روزی  شبانه 
هستند تا امروز کشور با کمبود کالاهای 
اساسی به خصوص خوراکی همانند دیگر 

کشورهای دنیا مواجه نشود.
خصوص  در  مجموعه  این  مدیرعامل 
به  تولیدی  محصولات  بسته بندی 
خصوص مواد غذایی که عاری از ویروس 
کرونا باشد، خاطرنشان می کند: موادی 
که در بحث بسته بندی کالاهای اساسی 
و خوراکی مورد استفاده قرار می گیرد، 
حتی بالاتر از استانداردهای موجود است 
و اکنون با توجه بیشتر و سختگیرانه تر 

محصولات تولید می شود.
حاضر  حال  در  کشانی،  گفته  به 
محصولات  بندی   بسته  استاندارهای 
و  می شود  اجرا  سختگیرانه ای  طور  به 
و  غربالگیری و تست سلامت کارگران 
کارکنان از 1۰ بهمن ماه تا به امروز در 
حال انجام است و در صورتیکه یکی از 
کارگران حتی نشانه ای از سرماخوردگی 
ساده داشته باشد تا بهبود وضعیت خود 
برای استراحت به مرخصی می رود و از 
سوی دیگر ضدعفونی واحدهای تولیدی 
بیشتر از هر زمان دیگری انجام می شود. 
وی افزود: به طور سختگیرانه ای بهداشت 
درهمه جا رعایت و روزانه همه قسمت ها 
حتی تمام سرویس هایی که پرسنل با آن 
در رفت و آمد هستند ضدعفونی می شود 
همچنین هر یک ساعت یکبار قسمت 

های مهم مجموعه ضدعفونی می شود.

آنچه در روزهای قرنطینه بر کارخانجات صنایع غذایی گذشت؛

علامت اطمینان به مصرف کننده
شیوع ویروس کرونا تقاضا برای خرید محصولات بسته بندی شده را افزایش داد

نگرانــی هــا نســبت بــه گســترش ویــروس کرونــا باعــث گردیــده افــراد در خریدهای خــود، بیــش از پیش 
بــا حساســیت برخــورد کــرده و آنهــا را بعــد از ضدعفونــی کامــل وارد منــزل کنند. امــا برخی ایــن نگرانی 
را دارنــد کــه آیــا کالاهــای اساســی همچون مــواد غذایــی در زمــان تولیــد از ویــروس کرونــا در امــان بوده 
انــد. بــدون تردیــد  در شــرایط حاضــر، امن تریــن و مطمئن تریــن منبــع بــرای تأمیــن محصــولات غذایــی 
مــورد نیــاز مــردم، محصــولات صنایــع غذایــی بسته بندی شــده دارای پروانــه از وزارت بهداشــت اســت. 
امــا اکنــون کــه ایــران نیــز هماننــد ســایر کشــورهای دنیــا درگیر گســترش شــیوع ویــروس کروناســت، 

ایــن تولیــدات در چــه شــرایطی تولیــد و بــه بــازار عرضــه می شــوند.

گزارش
گروه صنعت

مدیرکل گمرکات استان اصفهان گفت: 

 نوسان: مدیرکل گمرکات استان اصفهان گفت: در ابتدای سال 9۸ چهار شرکت 
فعال مجاز در استان داشتیم ولی در حال حاضر1۵ شرکت به عنوان فعال مجاز 
اقتصادی هستند ودرادامه بیان داشت: در سال9۸  تعداد 6۰ فقره اظهارنامه فعالان 
مجاز اقتصادی با ضمانت نامه سررسید یکساله به مبلغ 1۴۲ میلیارد ریال ترخیص 

گردیده است .
وی با اشاره به شیفت بندی و کشیک کارکنان در ایام تعطیل بیان داشت: کارکنان 
گمرک به دلیل وظیفه ذاتی و قانونی که دارند نمی توانند به پویش ماندن در خانه به 

طور کامل بپیوندند ، چون مرزبان اقتصادی کشور هستند.
رسول کوهستانی پزوه افزود: به منظور ارائه خدمات در این ایام به دو روش اقدام 
نموده ایم. مطابق مصوبه معاونت محترم ریاست جمهوری و رئیس سازمان اداری و 
استخدامی کشور کلیه گمرکات استان با توجه به پراکندگی گمرکات استان با حداقل 
یک سوم کارکنان خود در محل کار حاضر بوده اند و با توجه به خدمات الکترونیک 

گمرک، بسیاری از فعالیتها به صورت دورکاری انجام می شود .
رسول کوهستانی پزوه در خصوص کشیک کارکنان در ایام تعطیل رسمی نیز بیان 
داشت : مطابق روال همه ساله کارکنان گمرکات استان اصفهان در گمرکات مرکزی 
،فرودگاه ، پست ، ذوب آهن ،فولادمبارکه و کاشان در روزهای تعطیل نیز به صورت 
کشیک در محل کار حضور داشته اند تا وقفه ای درامر صادرات و واردات استان پیش 
نیاید . وی در ادامه خاطر نشان کرد :در روزهای اولیه سال 99 با توجه به نامگذاری 
امسال توسط مقام معظم رهبری )مدالظله تعالی(، گمرکات استان بسته حمایت از 

جهش تولید در سال 99 را در ۳9 بند آماده و تقدیم استاندار معزز کرده است .
مدیرکل گمرکات با اشاره به اینکه در این بسته حمایتهای خاصی از واحدهای 
تولیدی در نظر گرفته شده است اذعان داشت: واحدهای که به عنوان فعال مجاز 
اقتصادی شناسایی شده اند می توانند ضمن بهره بردن از تمام مزایای و تسهیلات 
گمرک تسهیلات ویژه ای نظیر ارائه ضمانت نامه بانکی با سررسید حداکثر یکساله 
جهت حقوق ورودی و برای ارزش افزوده با سررسید 7 مرداد 99 استفاده نمایند.

همچنین در ادامه خاطر نشان کرد : فعالان مجاز اقتصادی ترخیص کالاهایشان در 
مسیر سبز و زرد قرار میگیرند یعنی با اعتماد کامل به آنها کالاآنها از ارزیابی فیزیکی 
معاف می باشد . همچنین در صورتی که کالا مورد نیاز آنها اسناد و مدارکش کامل 

نباشد کالا به صورت نسیه ترخیص میگردد .

گمرک تعطیل پذیر نیست 

سید یوسف قاضی عسگر: 

بعد از شیوع کرونا، رعایت مســائل بهداشتی و به 
خصوص ســلامت کارگران و بازدیدکنندگان از 

واحد تولیدی را سختگیرانه تر دنبال کردیم

جعفر ذره بینی: 

تفاوت امروز کارخانجات صنایــع غذایی، با دوران 
پیش از کرونا در این است که در حال حاضر تمامی 
پرســنل برای بررسی سلامت شــان غربالگری و 

معاینه می شود

امیر کشانی: 

موادی که در بحث بسته بندی کالاهای اساسی و 
خوراکی مورد استفاده قرار می گیرد، حتی بالاتر از 

استانداردهای موجود است
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شهری  عمران  معاون  نوسان:   
سه  وضعیت  اصفهان،  شهرداری 
پروژه بزرگ حلقه چهارم حفاظتی 

شهر اصفهان را تشریح کرد.   
احداث  پروژه  به  اشاره  با  ایرج مظفر 
 1۴ منطقه  در  فرزانگان  بلوار  ادامه 
نیم  و  به طول 6  اصفهان  شهرداری 
کیلومتر، اظهار کرد: این پروژه از تیرماه 
سال گذشته آغاز و در روزهای پایانی 
زمانبندی  برنامه  از  زودتر   9۸ سال 
شده با هزینه ای بالغ بر ۴۴۰ میلیارد 
ریال و در مساحت 1۵۸ هزار و ۴۰۰ 
اصفهان  شهردار  با حضور  مربع  متر 
به صورت غیر رسمی به بهره برداری 
مسیر  کل  اینکه  بیان  با  وی  رسید. 
احداث بلوار نیاز به آزادسازی داشت 
که از نظر میزان آزادسازی بی سابقه 
بود، افزود: عملیات عمرانی این مسیر 
شامل تعریض میدان فرزانگان، میدان 
فرزانگان  بلوار  و  امید  میدان  ورزش، 
بود. همچنین فضای سبز این پروژه 
به مساحت ۳۵ هزار مترمربع اجرا شد.   
شهرداری  شهری  عمران  معاون 
اصفهان در ادامه به پروژه تقاطع غیر 
شهید  بزرگراه  در  آفتاب  همسطح 
این  افزود:  و  کرد  اشاره  اردستانی 
پروژه نیز که بخشی از رینگ چهارم 
حفاظتی شهر اصفهان است از آذرماه 
سال گذشته آغاز و با تلاش مضاعف 
و شبانه روزی کارگران و مهندسان، 
از  پیش  و  ماهه  زمانی 1۰  بازه  طی 
موعد مقرر در مساحتی بالغ بر ۴ هزار 
9۰۰ متر مربع و هزینه ای بالغ بر یک 
هزار و ۵۰ میلیارد ریال به اجرا رسید. 
وی تاکید کرد: با بهره برداری از پروژه 
تقاطع غیرهمسطح آفتاب بخش عمده 
ای از مشکل ترافیکی شرق اصفهان 

حل می شود. 
افزایش ایمنی شهروندان با حذف تردد 
ماشین آلات سنگین عبوری از شمال 
و  آلودگی  کاهش  کشور،  جنوب  به 
خودروهای  ورود  از  ناشی  ترافیک 
شهرهای اطراف به درون شهر اصفهان، 
کوتاه شدن مسیر دسترسی به فرودگاه 
و تسهیل دسترسی شهروندان چند 
منطقه کم برخوردار اصفهان از جمله 
ویژگی ها و مزایای ساخت این پروژه 

است 
مظفر، پروژه مجموعه پل ها و تقاطع 
های شهید سپهبد قاسم سلیمانی را 
یکی دیگر از پروژه های حلقه چهارم 
و  کرد  ذکر  اصفهان  شهر  حفاظتی 
گفت: این پروژه از اواخر فروردین ماه 
سال 9۸ آغاز شد و تاکنون ۵۲ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته است. 
این  کل  مساحت  اینکه  بیان  با  وی 
پروژه ۲6۰ هزار متر مربع و شامل ۵ 
پل است، تاکید کرد: مجموع هزینه 
 ۲۲۰ و  هزار  یک  پروژه  این  اجرای 
میلیارد ریال است که در منطقه 1۵ 
و در کنار کارخانه قند اجرا می شود. 

شهرداری  شهری  عمران  معاون 
مجموعه  پروژه  کرد:  اضافه  اصفهان 
غیرهمسطح  های  تقاطع  و  ها  پل 
شهید سپهبد قاسم سلیمانی یکی از 
بزرگترین پروژه  های در دست احداث 
مهمترین  در  و  است  اصفهان  شهر 
ورودی شرق اصفهان و در نقطه صفر 

آغاز حلقه چهارم حفاظتی قرار دارد. 
 1.۵ حدود  پروژه  این  همچنین 
کیلومتر از محور شمال به جنوب را 
هزار  وسعت ۲6۰  به  ای  منطقه   در 

مترمربع شامل می  شود.

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان حجم مواد ضدعفونی مورد استفاده را روزانه 
صد هزار لیتر عنوان کرد و گفت: از این میزان حدود 6۰ هزار لیتر برای ضدعفونی اماکن 
عمومی، حدود ۲۰ هزار لیتر برای ناوگان حمل و نقل عمومی و حدود ۲۰ هزار لیتر در 
اختیار گروه های مردمی، بســیج و غیره قرار می گیرد. حسین امیری با اشاره به اینکه 
اقدامات شهرداری برای ضدعفونی هرشب انجام می شود، اظهار کرد: در این اقدام همه 

معابر شهری مناطق 1۵گانه ضدعفونی می شود.

مدیر منطقه 1۰ شهرداری اصفهان گفت: خرداد ســال جاری تالار هنر اصفهان بعد از 
بهسازی و نوسازی در اختیار اهالی هنر قرار می گیرد. حمید شهبازی با اشاره به اینکه 
ســاماندهی تالار هنر اصفهان که اردیبهشت سال 9۸ آغاز شــد، تاکنون 9۰ درصد 
پیشرفت داشته اســت، اظهار کرد: یکی از ضرورت های طرح ســاماندهی تالار هنر 
استفاده از فضاهای کاربردی اما بدون اســتفاده آن بود که در طرح جدید لحاظ شده 

است. وی تاکید کرد: این طرح با چهار میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اجرایی شد. 

خرداد ماه؛ زمان تحویل تالار هنرضدعفونی اصفهان با روزانه 100 هزار لیتر محلول

گزارش

گزارش

وضعیت سه پروژه بزرگ
حلقه چهارم حفاظتی

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان با تاکید بر ادامه اقدامات و 
برنامه های شهرداری با وجود چالش کرونا 
در کشور، تصریح کرد: در سال جدید نیز 
با وجود چالش ها همچنان به مسیر خود 
ادامه می دهیم. مدیریت شهر به عنوان 
یک موجود زنده باید به فعالیت خود ادامه 
دهد اگرچه در این مسیر برخی کارها را 
ممکن است نتوان انجام داد با این وجود 
زیرا  نیست  بردار  تعطیل  کار شهرداری 
شهرداری به عنوان خط مقدم جبهه شهر 
باید کارها را انجام دهد تا مردم و سایرین 
به راحتی بتوانند کارهای خود را در خانه 
انجام دهند. شهردار اصفهان ادامه داد: با 
وجود شرایط فعلی نمی توان فضای سبز 
۳7۰۰ هکتاری شهر را آبیاری نکرد و یا 
اتوبوسرانی به انجام وظیفه مشغول نباشد. 
استقرار یک نظم دقیق برای یک زندگی 

آرام در شهر، کار شهرداری است.

در هر شرایطی 
باید شهر تمیز شود

وی با تاکید بر اینکه در هر شرایطی باید 
زباله ها جمع آوری و ۴۰ میلیون متر مربع 
معابر شهر تمیز شود، گفت: اینها وظایف 
مستمر و دائمی است، شهرداری باید فعال 
بوده اما برای فعال بودن نیاز است که درآمد 
داشته باشد و باید دید چگونه می توان در 
این شرایط سخت ضمن کسب درآمد، 

صرفه جویی نیز کرد یا کدام کارها را به 
تأخیر و کدام را جلو انداخت. اگر انگیزه ها 
قوی تر و اراده ها استوار تر شود در همین 
شرایط سخت هم می توان شرایط را بهتر 

کرد.
با  را  گذشته  سال  کرد:  تاکید  نوروزی 
به  نسبت  درصدی   ۳7 بودجه  افزایش 
سال قبلش آغاز کردیم؛ با وجود توصیه ها 
روی  داشت  وجود  که  مخالفت هایی  و 
این کار محکم ایستادیم. با روندی که در 
حال انجام بود در پایان سال 9۸ مناطق 
باید 11۴ درصد و شهرداری  شهرداری 
بودجه  تحقق  درصد  باید 1۵۰  مرکزی 
می داشتند اما این رقم به حدود 6۰ درصد 
رسید؛ چراکه موارد غیرقابل پیش بینی 
اتفاق افتاد. به عنوان نمونه امضای سند 
سازمان  در  تومانی  میلیارد   6۵۰ تهاتر 
برنامه و بودجه به تأخیر افتاد که شهرداری 
را با چالش مواجه کرد. این در حالی است 
که همه مراحل انجام شده بود اما بحران 
کرونا شرایط را متفاوت کرد. وی اضافه 
کرد: علاوه بر این موضوع 7۳۰ میلیارد 
تومان اوراق مشارکت داشتیم که کارهای 
آن انجام شد و به بانک مرکزی برای انتشار 
باید عوض  بانک  اما اعلام شد که  رفت 
شود. از این مبلغ، 1۳۰ میلیارد متعلق به 
مابقی  میلیاردتومان  و 6۰۰  اتوبوسرانی 
متعلق به مترو است که در صورت جمع 

میلیارد  به ۵۳۰  نزدیک  باید  مبلغ  این 
تومان به درآمد شهرداری در سال گذشته 

اضافه می شد.

وجود پروژه های در 
آستانه افتتاح در همه مناطق

سال  بودجه  تحقق  اصفهان  شهردار 
افزود:  گذشته را 9۰ درصد ذکر کرد و 
سال گذشته در حوزه مالی سال بسیار 
پر خیر و برکتی بود که آثار آن هم قابل 
مشاهده است به نحوی که از واژه انقلاب 
عمرانی در پروژه های شهرداری استفاده 
پروژه های  بخش ها  برخی  در  و  کردیم 
بزرگی را به پایان رساندیم. وی با اشاره به 
پروژه ادامه بلوار فرزانگان، تصریح کرد: به 
عنوان نمونه در جاده فرزانگان دادگاه حکم 
به توقیف داده بود اما همزمان با اجرای 
پروژه مسائل حقوقی این جاده را نیز حل 
کردیم و با میدان آیت الله غفاری چیزی 
بالغ بر ۵۴۰۰ متر و در مجموع 6 کیلومتر 
راه سازی با وجود مشکلات بسیار خاتمه 
پیدا کرد. این پروژه قرار بود ۲۴ ماهه انجام 
شود اما حدود 1۸ ماهه به پایان رسید، این 
1۸ ماه شامل آزادسازی ها، زیرسازی ها، 
نورپردازی، فضای سبز، رفع موانع و … 
نیز بود. نوروزی گفت: برای پروژه سالن 
هزینه  میلیارد   ۳۰۰ تاکنون  اجلاس 
شده و ۲۰۰ میلیارد دیگر نیز به این پروژه 

اختصاص می یابد و لازم است از هم اکنون 
برای بهره برداری از این سالن چاره اندیشی 
شود. وی با اشاره به وجود پروژه های در 
آستانه افتتاح در همه مناطق، افزود: در 
همه مناطق پروژه هایی برای افتتاح وجود 
دارد و آماده است، ادامه بلوار فرزانگان و در 
ادامه پل آفتاب می طلبید با حضور مقامات 
رسمی کشوری و استانی به بهره برداری 
برسد اما این پروژه بسیار مهم با وجود 
به صورت  در کشور  ایجاد شده  شرایط 
غیررسمی افتتاح شد تا شهروندان بتوانند 

از آن استفاده کنند.

ارائه راهکار 
برای گره های کور شهر

وی تصریح کرد: در حوزه مالی و برنامه 
ریزی اقدامات خوبی انجام شده و با وجود 
تعامل بین بخشی موفق شدیم بیش از 
9۰ درصد بودجه را در سال گذشته محقق 
کرده و پروژه ها قبل از موعد به پایان برسد. 
باید دید این بودجه چه میزان نقدی و چه 
میزان غیر نقدی است؛ غیر نقدی ها چه 
میزان دقیق بوده و راستی آزمایی آن دقیق 
و کارشناسی شده باشد. نوروزی با تاکید بر 
اینکه در سال جدید باید بحران را مدیریت 
کرده و آستانه تحمل به قدری باشد که در 
مقابل سختی ها ناامید نشویم، گفت: باید 
درآمدهای جدیدی کسب کرد و بودجه 
اولویت بندی شود. پرداخت حقوق ها در 
هر شرایطی باید به موقع انجام شود. زیرا 
این موضوع موجب نارضایتی می شود. اگر 
خواهان عدالت هستیم باید حق کسانی 
که این روزها زحمت می کشند به خوبی 
ادا شود زیرا این یک قدردانی عملی است 
از کسی که در میدان حضور واقعی دارد. 
شهردار اصفهان با بیان اینکه از مشکلات 
نباید ترسید و باید امید را در دل مردم 
تزریق کرد، افزود: برای تحقق این موضوع 

باید همه بخش ها فعال و پویا باشد. 
وی ضمن تاکید بر جلب رضایت مردم 
افزود:  گذشته،  از  بیش  جاری  سال  در 
امسال هم باید بیش از همیشه به دنبال 
جلب رضایت مردم باشیم، جلب رضایت 
درست  گفتار  صادقانه،  با خدمت  مردم 
می شود.  حاصل  مناسب  برخوردهای  و 
هر برخوردی با مردم توسط مردم رصد 
می شود بنابراین این موارد باید مورد توجه 
قرار بگیرد. نوروزی گفت: قرار است از مهر 
امسال یک ارتباط مستقیم با دانشگاه ها، 
کنیم  برقرار  آموزشی  مراکز  و  مدارس 
آموزشی  مراکز  هم  و  شهرداری  هم  تا 
کنند.  استفاده  یکدیگر  نظرات  نقطه  از 
باید  کرد:  خاطرنشان  اصفهان  شهردار 
روی درآمدهای جدید و بازکردن گره های 
کور فکر و راهکار ارائه شود تا این تهدید به 

فرصت تبدیل شود.

شهردار اصفهان مطرح کرد:

تحقق ۹0 درصد بودجه سال ۹۸ 
نوروزی: استقرار یک نظم دقیق برای یک زندگی آرام در شهر، کار شهرداری است

citizen

سازمان  نوسان:مدیرعامل   
نوسازی و بهسازی شهرداری 
اصفهان گفت: در سال جاری 
با توجه به افزایش حدود سه 
اجرای  جهت  بودجه  برابری 
پروژه های سازمان در راستای 
و  بازآفرینی  اهداف  تحقق 
تاریخی و گردشگری، اجرای 
ساماندهی  نظیر  پروژه هایی 
باغ  چهار  با  منتهی  گذرهای 

عباسی در دستور کار قرار گرفته است.
محمد فیض، اظهار کرد: برای امسال انجام بدنه سازی اطراف تخت فولاد، 
مرمت تکایای تخت فولاد و پیاده روسازی خیابان باغ گلدسته، ادامه پروژه های 
میدان تا میدان، مرمت خانه جوان و ساماندهی در نظر گرفته شده است. وی با 
اشاره به مهمترین اقدامات شده در سال گذشته، تصریح کرد: راه اندازی دفاتر 
تسهیل گری مناطق 1۵ گانه در بافت های ناکارآمد شهر از جمله اقدامات انجام 

شده سال 9۸ بشمار می رود که نتیجه بخشی آن امسال مشخص می شود.
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان ادامه داد: با انجام 
فراخوان طرح آموزش و جذب 6۰ نفر از بین ۲۰۰ نفر داوطلب و تشکیل 
کلاس های آموزشی برای آن ها، راه اندازی دفاتر تسهیل گری آغاز شده است. 
وی با تاکید بر تأثیرگذاری کف سازی و ساماندهی محورهای تاریخی در رونق 
صنعت گردشگری، اظهار کرد: برنامه ریزی و اقدامات در بافت ناکارآمد شهری 
به خصوص محورهای گردشگری و ابنیه های تاریخی، فرهنگی و گذرهایی که 
دارای هویت و قدمت بوده، علاوه بر رفع مسائل اجتماعی به موازات احیای 
کالبدی مؤثر، بر روند توسعه صنعت گردشگری نیز تأثیرگذار است. فیض 
خاطرنشان کرد: کف سازی و ساماندهی محورهای تاریخی با هدف ساماندهی 
مرکز محلات و شاخص کردن محورهای تاریخی نسبت به سایر معابر شهری، 
در مناطق یک، سه، پنج و شش از پروژه های سال گذشته بوده که نمونه بارز 
آن ساماندهی گذر علی قلی آقا حدفاصل بازارچه علی قلی آقا تا خیابان مسجد 

سید است.
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان با اشاره به پیاده رو 
سازی ضلع غربی خیابان چهار باغ پایین، گفت: پیشینه طراحی و ایجاد دو 
قسمت چهارباغ عباسی و چهارباغ بالا در عصر صفوی بوده و تاریخ تقریبی 
ساخت آن به سال 1۰۰۰ هجری قمری )1۵91 میلادی( بازمی گردد؛ چهارباغ 
پایین )چهارراه تختی تا دروازه دولت( در دوره پهلوی و با همان طرح به چهارباغ 
دوره صفوی افزوده شد. وی تصریح کرد: ساماندهی ضلع غربی پیاده رو چهار 
باغ پایین با طول ۲۸۰ متر به عرض متوسط پنج متر و با شش و نیم میلیارد 
ریال اعتبار اولیه در شهریور ماه سال گذشته آغاز و در بهمن ماه نیز به پایان 
رسید. وی خاطرنشان کرد: تکمیل ساماندهی محور گردشگری دردشت با طول 
۳۸۰ متر و مساحت دو هزار و 1۰۰ متر مربع از انتهای بازارچه دردشت تا 
ابتدای بازارچه دومنار دردشت اجرا شد و ادامه این محور تا بازار شیخ بهایی از 

پروژه های آینده این سازمان است.

ساماندهی 
گذرهای منتهی به چهارباغ

شهردار اصفهان گفت: سال گذشته در حوزه مالی و برنامه ریزی اقدامات خوبی انجام شده و با وجود 
تعامل بین بخشی موفق شدیم بیش از ۹۰ درصد بودجه را محقق کرده و پروژه ها قبل از موعد به پایان 
برسد. قدرت الله نوروزی در نشست مشترک مدیران ستاد، مناطق و سازمان های شهرداری اصفهان اظهار کرد: با مرور 
برنامه ها و کارهای اجرا شده در دو سال گذشته، متوجه می شویم توفیقات خوبی در بخش های مختلف حاصل شده 
است. در سال ۹۸ نیز اتفاقات بسیار خوبی رخ داد اما فرصت نشد بسیاری از پروژه ها به صورت رسمی افتتاح شود. 
شهردار اصفهان با بیان اینکه از مشکلات نباید ترسید و باید امید را در دل مردم تزریق کرد، افزود: برای تحقق این 

موضوع باید همه بخش ها فعال و پویا باشد.

گزارش
گروه شهری

 نوسان:  مدیرعامل ســازمان پارک  ها و 
فضای سبز شــهرداری اصفهان گفت: با 
اجــرای فناوری واترباکس، فضای ســبز 
شــهر اصفهان با نیاز آبی بسیار اندک به 
مناطق خشک، بیابانی و کوهستانی هم 

توسعه می یابد. 
فروغ مرتضایی نژاد با بیان اینکه با همکاری 
ســازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهان و اداره ارتباط با صنایع و شــرکت 
های دانــش بنیان معاونــت برنامه ریزی 
شهرداری اصفهان طرح کاشت درخت با 
روش واترباکس در شــهر اصفهان اجرایی 
می شــود، اظهار کرد: این روش کاشــت 

برای استقرار گیاهان در مکان های کاملا 
سنگلاخی و بیابانی مورد توجه قرار گرفته 
اســت. وی ادامه داد: این روش کاشت در 
مناطقی که امکان انتقال آب برای آبیاری 
وجود ندارد به کار مــی رود و می تواند در 
اراضی خشک، بیابانی و کوهستانی کاربرد 

داشته باشد.
مدیرعامل ســازمان پارک  هــا و فضای 
سبز شــهرداری اصفهان با اشاره به اینکه 
در فناوری واترباکس گونــه های گیاهی 
بعد از کاشــت فقط یک بار با ۲۰ لیتر آبی 
که داخــل باکس قرار می گیــرد، آبیاری 
می شــود، گفت: جنس این باکس از پلی 

پروپیلن است و می توان تا یک سال گیاه 
را در آن نگهداری کرد. وی افزود: انتخاب 
گونه گیاهی در این روش مهم است و این 
روش در حال حاضر با گونه های داغداغان 
زاگرس، پسته وحشــی و بلوط زاگرس در 
حال آزمایــش در کوه صفه اســت. وی از 
آماده ســازی 1۰۰ واترباکس برای فضای 
ســبز کوه صفه خبر داد و گفت: این روش 
هم اکنون در ۴۰ کشــور دنیا استفاده می 
شود و اگر این روش در صفه نتیجه دلخواه 
را داشــته باشــد، فناوری واترباکس در 
بخش های بیابانی و خشک شهر هم مورد 

استفاده قرار می گیرد. 

اجرای آزمایشی توسعه فضای سبز با روش واترباکس در اصفهان؛

روش جدید توسعه فضای سبز برای روزهای کم آبــی

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان مطرح کرد:

سازمان  نوسان:مدیرعامل   
شهری  مشاغل  ساماندهی 
کشاورزی  فرآورده های  و 
شهرداری اصفهان گفت: بازار 
بین المللی گل و گیاه ارغوان 
بسیار  پروژه ای  عنوان  به 
حائز اهمیت برای شرق شهر 
اصفهان، در حال احداث است 
که در تلاش هستیم تا اواخر 

سال جاری بهره برداری شود.
ممحمد مجیری، اظهار کرد: سال گذشته فراخوانی برای طراحی سردر بازار 
بین المللی گل و گیاه ازغوان برگزار کردیم که طرح یک طراح خانم از دانشگاه 
گرگان برگزیده شد و اعتبار مورد نیاز در بودجه امسال سازمان در نظر گرفته 
شد تا اجرا شود. وی با بیان اینکه فضاسازی و گل کاری رفیوژ میانی بازار 
بین المللی گل و گیاه ارغوان توسط سازمان پارک ها در حال انجام است، افزود: 
در بازار سالن سرشاخه به وسعت شش هزار و ۴۰۰ مترمربع شامل ۳6 غرفه 
گل سرشاخه برای عرضه گل امسال با انجام سفت کاری، نازک کاری، تأسیسات 

و برق مورد بهره برداری قرار می گیرد.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری 
اصفهان ادامه داد: در کنار این سالن فضای دو هزار و ۵۰۰ مترمربعی برای سالن 
عرضه کود، سم و ابزار گل، گلدان در نظر گرفته شده که تا تیرماه سال 99 
همراه با تأسیسات و محوطه سازی بازار به اتمام می رسد. مجیری با بیان اینکه 
امسال بر اساس قرارداد سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومانی که با سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری اصفهان منعقد شده، عملیات خاک برداری، خاک ریزی، 
لوله گذاری و اجرای فضای سبز بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان انجام و به 
اتمام می رسد، گفت: قرارداد دیگری با سازمان زیباسازی به مبلغ حدود سه 
میلیارد تومان برای ایجاد مبلمان شهری با نیمکت های خاص، نورپردازی 
خاص ساختمان ها، ایجاد المان ها و اجرای طرح آب لیزری منعقد شده که 
امیدواریم این فضاها در بازار ایجاد شود. وی اظهار کرد:  در بازار بین المللی گل 
و گیاه ارغوان سازه ای با نماد گل آفتابگردان احداث می شود که سالن گل های 
آپارتمانی، گل های باغ و باغچه در یک فضای 1۰ هزار مترمربعی با ارتفاع ۲6 
متر است و 1۳ متر گل برگ های سازه گل آفتابگردان است و 1۳ متر بالاتر آن 
یک رستوران با کفپوش شیشه لمینت احداث می شود که از بالای آن آبشار به 
سمت پایین سرازیر می شود، با دکوراسیون فضای سبز و آبنماها و برکه هایی که 
در آن قرار می گیرد. مجیری ادامه داد: وقتی فاز نخست بازار بهره برداری شد، 
در فاز دوم ماهیان زینتی و پرندگان ذبحی با مشارکت بخش خصوصی به این 
مکان انتقال داده می شود و در مجاورت آن یک سالن اجتماعات ۴۰۰ نفری 
در فضای باز احداث خواهد شد. وی افزود: اقدام دیگر برندینگ سازی مجموعه 
بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان است که با سازمان نظام مهندسی کشاورزی 

کشور وارد مذاکره شده ایم تا پس از بازدید از آن نظرات خود را اعلام کنند.

بهره برداری از بازار بین المللی 
گل و گیاه ارغوان تا پایان امسال



سال ششم/ شماره ۱۲۳/ ۱۹ فروردین ۱۳۹۹/ ۱۳ شعبان ۱۴۴۱

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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کارشناس بازارهای مالی درباره پیش بینی آینده دلار در سال 99 می گوید: تمامی نیروهای 
وارده به بازار ارز افزایشی نیستند، مهم ترین نیروی کاهش قیمت دلار ، عزم دولت برای 
این است که نرخ ارز مانند ســال 1۳97 از کنترل خارج نشود. حســین راهداری، ادامه 
می دهد: به هر حال در این جنگ اقتصادی، مهم ترین ابزار برای نشان دادن شکست طراح 
جنگ اقتصادی این است که تورم مهار شود و دولت فکر کند که نرخ ارز مهم ترین لنگر 
کنترل کننده تورم است. اگرچه این برداشــت تا حدودی درست است اما دقیق نیست.

یک عضو اتاق بازرگانی تهران معتقد است که پس از اولویت اصلی حفظ جان و سلامت 
مردم، کاهش نگرانی ها از تبعات اقتصادی شــیوع ویروس کرونا، دومین اولویت جدی 
کشور اســت.به گفته عباس آرگون، با توجه به توصیه های بهداشتی برای جلوگیری 
از شیوع ویروس، رســتوران ها، هتل ها و ســرمایه گذاران در حوزه تولید و توزیع مواد 
غذایی نیز دیگر گروهی بوده اند که آسیب دیده اند و با طولانی شدن محدودیت ها، این 

آسیب ها ادامه دارد.

زنگ خطرهای کرونا برای اقتصاد ایرانآیا دلار ارزان می شود؟
 دیدگاه

اولین نشانه های تغییر در اقتصاد ایران 
با تحولات بازار ارز، نمایان می شــود. 
ثبات یا بی ثباتی وضعیت اقتصاد ایران 
وابستگی غیرقابل انکاری به قیمت ارز 
در بــازار آزاد دارد. به همین دلیل بود 
که از اواخر سال 1۳96 با برهم خوردن 
فضای بازار ارز، اقتصاد ایران از آرامش ۴ 

ساله خود فاصله گرفت. 
التهاب در بازار ارز در ســال 1۳97 به 
اوج خود رســید. قیمــت دلار در این 
ســال تا 16 هزار تومان هم پیش رفت 
و همین موضــوع اقتصاد ایــران را با 
بی ثباتــی قابل توجهــی مواجه کرد. 
پیش بینی پذیــر بــودن پارامترهای 
تعیین کننده برای فعــالان اقتصادی 
جزو مهم ترین مولفه های کسب و کار 
اســت. این موضوع به مدت ۴ سال در 
اقتصاد ایران وجود داشــت اما در سال 
97 تحولات پی درپی مانع تحقق این 
امر شد و فعالان اقتصادی را با چالش 
مواجه کرد. در سال 9۸ هرچند که نرخ 
دلار بالای 11 هزار تومان قرار داشــت 
و تا 1۵ هزار تومــان هم پیش رفت اما 
نوسانات محدود بود و فعالان اقتصادی 
با تنش های کمتری نســبت به سال 
97 مواجه بودند. قیمــت دلار در این 
سال بسته به تحولات سیاسی، اخبار 
و رویدادهای کلان نوسانی حدود ۲۰ 
درصد را تجربه کرد. البته در این میان 
نقش بانک مرکزی غیرقابل انکار بوده 
اســت چه این که با کوچک شدن بازار 
و پایین آمدن حجــم معاملات، عملًا 
عمده خرید و فروش ها از طریق بانک 
مرکزی مدیریت شد و این بانک نفوذ 
خود را در بازار افزایش داد. نوسان 1۲ 
درصدی قیمت از ابتدای سال تا ابتدای 
اســفند نشــان می دهد که این بازار 
جذابیت لازم را برای ســرمایه گذاران 

نداشته است.
دلار در ابتدای سال 1۳9۸ با قیمت 1۲ 
هزار و ۸9۰ تومان خرید و فروش شد. 
این نرخ با اندکی نوسان، روندی تقریباً 
افزایشی را طی کرد و در 19 اردیبهشت 
به بالاترین قیمت خود در طول 11 ماه 
رســید. در این زمان نرخ دلار در بازار 
آزاد 1۵ هزار و ۳۵۰ تومان ثبت شد. اما 
از آن زمان روند کاهش قیمت ارز آغاز 
شد و قیمت آن در تاریخ ۵ شهریور به 
کمترین میزان خود در سال 9۸ یعنی 
11 هزار و 1۰۰ تومان رسید. البته که 
در اسفندماه ورق به طور کل برگشت 
و دلار آخرین روز کاری ســال 9۸ را با 

قیمت 161۰۰ تومان به پایان رساند.
بازار ارز در اواخر ســال 9۸ با توجه به 
ورود ایران به لیست سیاه مالی با تنش 
مواجه شد و بهای دلار افزایش یافت. 
در شرایطی که به نظر می رسد دوران 
تنش ارزی به پایان رسیده است و فعلًا 
ظرفیت چندانی بــرای افزایش بهای 
دلار وجود ندارد، تحولات بین المللی 
در حوزه اف ايِ تي اف می تواند بر قیمت 
ارز تاثیرگذار باشد. اگر نقل و انتقالات 
ارزی با چالش بیشــتری مواجه شود 
و صادرکنندگان نتواننــد ارز حاصل 
از صــادرات را وارد ایران کنند، عرضه 
ارز کاهش خواهد یافت و این موضوع 
قیمــت دلار را افزایش خواهــد داد. 
سناریوی دوم این اســت که ورود به 
لیست ســیاه، وضعت نقل و انتقالات 
ارزی را از ایــن بدتــر نمی کند که در 
این صورت نمی تــوان انتظار تغییرات 

ویژه ای در بازار ارز داشت.

 آینده نگر

بازار
 تعیین کننده است

طی یک ماه گذشــته، تمام کشــورهای جهان، با بحران تازه ای تحت عنوان 
همه گیری ویروس کویید19 یا کرونا روبرو شــده اند. ویروسی ناشناخته که 
به سرعت از راه تنفس، تماس دهان،گوش،چشم و بینی با شی آلوده منتقل 
می شود و در برخی از موارد موجب مرگ افراد می گردد. ازاین رو بسیاری از 
کشورها سیاست قرنطینه کردن شهر و شهروندان را پیش گرفته اند و به افراد 
توصیه می کنند از خانه های خود تاجایی که امکان دارد خارج نشوند. شیوع 
این بیماری در ایران با تعطیلی روزهای نوروز هم زمان شــد هرچند دولت و 
مسئولین وزارت بهداشت هرچند نتوانســتند تصمیم جدی برای قرنطینه 
افراد در خانه هایشان را بگیرد اما به شــهروندان خود توصیه کرد در این ایام 
تاجایی که می توانند در خانه های خود بمانند و از ســفر پرهیز کنند. با این 
وجود انتشار برخی از گزارش ها در رسانه ها حاکی از جدی نگرفته شدن این 
توصیه ها و خطر ابتلا به این ویروس از سوی شــهروندان است. از این رو در 
تحریریه "نوسان" تصمیم گرفته ایم با تهیه سلسله گزارش های "چرا در خانه 
نمی مانیم؟" علت این موضوع را در گفتگو با کارشناسان حوزه های گوناگون 
مورد بررسی قرار دهیم. در اولین سری از این گزارش با دکتر مرتضی پدریان 
گفتگویی را انجام داده و آن به شکل یاداشــت تنظیم کرده ایم که در ادامه 

خواهید خواند؛
در ابتدا باید تاکید کنم به اعتقاد من بیشتر مردم جامعه خطر ابتلا به ویروس 
COVID19 یا کرونا را جدی گرفته  و در خانه هایشــان مانده اند. اما علت 
اینکه چرا گروهی از افراد این مسوله را جدی نگرفته اند خانه و محل زندگی خود 
را ترک کرده و راهی سفر شده اند را می توان چنین تحلیل و دسته بندی کرد:

اول اینکه ســفر برخی از افراد در این ایام نه از سر تفریحی که بنا به ضرورت 
انجام می شود به بیان دیگر سفرهای کاری است. مانند پزشکی که باید برای 
معالجه بیماران از شــهری به شهر دیگر ســفر کند و یا هریک از افرادی که 
در بخش های خدماتی جامعه اشــتغال دارند و ناچار به سفر کاری هستند. 
بنابراین این افراد نه برای تفریح که برای انجام کاری خاص ناچار هستند به 

سفر بروند.
همچنین برخی از افراد جامعه شهر و محل زندگی خود به چشم یک محیط 
نا امن نگاه می کنند و برای نجات جان خود به مناطق خوش آب وهوا و خلوت 

سفر می کنند تا شاید خطر ابتلا به این بیماری را کاهش دهند.

رفتار دوگانه حاکمیت
بد نیست به رشد شهرنشینی در سال های پس از انقلاب اشاره کنم. باید این 
نکته را در نظر داشت طی چند دهه گذشته پس از انقلاب جمعیت بزرگی از 
روستاها و شهرستان ها به شهرها و مراکز استان ها مهاجرت کردند از این رو در 
این ایام این افراد ترجیح می دهند به محل زادگاه خود بازگردند و اگر قرار به 
ماندن در خانه باشد این کار را در شبکه خویشاوندی خود انجام دهند. اما به 
اعتقاد من مهم ترین دلیل جدی نگرفته شدن این ویروس از سوی مردم به 

رفتار دوگانه حاکمیت نسبت به برخورد با این ویروس خطرناک باز می گردد.
متاسفانه حاکمیت در چگونگی برخورد با این چالش جدید دچار دوگانگی 
و شکاف؛ گروهی که متشکل از افراد دلسوز، کارشناس و پزشکان معتقد به 
قرنطینه شهرها و شهروندان در خانه های خود هستند اما گروه دیگری که در 
بخش اجرای نیستند و می شود از آنها به عنوان دست های پنهان یاد کرد این 

مسله را جدی نمی گیرند و در اجتماع حاضر می شود.
نمونه این مسئله را در تشیع جنازه ای که به تازگی برای یکی از شهدا در تهران 
انجام شد می توان به راحتی مشاهده کرد، در حالی که این روزها آرمستان ها 
به علت رعایت موارد بهداشتی در برگزاری مراسم تشیع جنازه افراد چه آنها 
که در اثر کرونا جان خود را از دست داده اند و چه سایر موارد دستورالعمل های 
سخت گیرانه ای را اعمال کرده اند شاهد اجتماع عظیمی از مردم بوده ایم که 
هیچ توجه ای به تذکرهای داده شده نداشتند. همین موضوع می تواند باعث 

سردرگمی مردم و جدی نگرفتن خطر این ویروس از سوی انها شود.
همچنین شیوه برخورد حاکمیت با نهادهای سیاسی و اجتماعی از مصادیق 

این دوگانگی است. 
از ابتدا شیوع این بیماری حاکمیت نهادهایی چون مجلس شورای اسلامی، 
مجلس خبرنگان و مجمع تشــخیص مصلحــت نظام را تعطیــل کرد. اما  
سایرادارات و مراکز دولتی و بانک ها به فعالیت خود ادامه دادند. در اینجا مردم 
نوعی خود برتربینی گروهی از مسئولین نسبت به خود را احساس می کنند 
و این سوال برای آنها پیش می آید که آیا قرار است کرونا تنها سراغ این دسته 
مسئولین برود و ســراغ توده مردم نیاید؟ این مسائل موجب می شود مردم 

خطری را که متوجه آنها است چندان جدی نگریند.
بنابراین بازهم تاکید می کنم اگر حاکمیت از ابتدا خطر ابتلا به ویروس کرونا 
را جدی می گرفت و تصمیم یکپارچه اتخاذ می کرد، مانند بسیاری از کشورها 
شهرها و شهروندان را قرنطینه می کرد و می کوشید مایحتاج و معیشت مردم 
در این دوران را تامین کند بدون شک مردم نیز این مسله را جدی می گرفتند.

از ســوی دیگر مردمی که این موضوع را جدی نگرفته اند نیز می توان به سه 
دسته تقسیم کرد؛ دسته اول، اقشار کم درآمد که نیاز مالی دارند برای امرار 
معاش ناچار هستند از خانه بیرون آیند و در محل کار خود حاضر شوند. دسته 
دوم اقشار مذهبی و تقدیرگرا که در طبقه ســنتی جامعه جای می گیرند و 
معتقدند هرچه خدا بخواهد، همان می شــود. گروه اخر افرادی هستند که 
معتقدند برای واکسینه شدن مردم در برابر این ویروس درصد زیادی از مردم 

باید طی مراحلی به آن مبتلا شوند.
 مانند آن پزشکی در یکی از برنامه های صداوسیما اعلام کرد باید بدانند که 
7۰ درصد از انها به این ویروس مبتلا می شوند.مســئله ای که شخص ریس  

جمهور هم به آن اشاره کرد.
در اخر نیز باید اشاره کنم در حال حاضر افراد کهنسال،میان سال و تا حدی 
نسل جوان ما با آپارتمان نشینی چندان مانوس نیستند و ماندن در آپارتمان و 

قطع ارتباط اجتماعی طی مدت زیاد برای آنها طاقت فرسا است.

مردم قرنطینه را جدی گرفته اند 
حاکمیــــت؛ امـا نــه!

پیش از هر چیز باید اشــاره و تاکید کنم 
تعاریــف و اســتانداردهاي معمــاري و 
شهرســازي در دنیاي مدرن تغییر کرده 
است. در گذشــته خانه به معناي واقعي 
نقش منزل و محلي براي استقرار و تعامل 

میان اعضاي خانواده را ایفاء مي کرد.
در آن زمان خانه از دو قســمت »بیروني« 
براي پذیرایي و اقامت میهمان و »اندروني« 
براي کارهای روزانه منــزل از قبیل طبخ 
غذا، بازي کودکان و اقامت محارم تشکیل 
مي شد. خانه در گذشته نقش هاي بسیاري 
ایفاء مي کرد؛ تا جایي که برخي از ساکنان 
منزل گاهی ماه ها نیازي به خروج از را خانه 

احساس نمي کردند.
اما با ظهــور دنیــاي مدرن بســیاري از 
نقش هاي خانه به خارج از آن منتقل شد 
و از طرف دیگر شــرایط اقتصادي، الگوي 
مسکن کوچک و آپارتماني را به خانوارها 
تحمیل کــرد. به عنــوان مثــال فضاي 
آشپزخانه ها کوچک شده است و به جایش 
مواد اولیه غذا به صــورت نیمه آماده تهیه 
و در خانه فرآوري نهایي مي شــود. سالن 
پذیرایــي در بســیاري از خانه ها حذف یا 
کوچک شــده و پذیرایي از مهمانان خارج 
از خانه در رســتوران ها، کافي شــاپ ها و 
فضاي هاي عمومي انجام مي شود. از این رو 
خانه ها کوچک شده و آرام آرام جایگاه آن 
در حد یک خواب گاه تنزل پیدا کرده است. 
شهرســازي ســنتي به واســطه رشــد 
تدریجــي اش، این فرصت را داشــت که 
یک نظام ایجاد کند و صفر تا صد نیازهاي 
خانوارها را در این نظام پاســخ دهد. بعوان 
مثال در درون شــهر، محــلات، برزن ها و 
کوچه ها را داشــتیم که هر برزن و کوچه، 
از فضاي تعاملي براي ساکنان و حتي بازي 

بچه ها برخوردار بود.
اما از یک ســو با رشد ســریع و بي برنامه 
شهرها به ویژه تا قبل از دهه 6۰ و از سوي 
دیگر با حاکمیت اقتصاد بر تفکیک قطعات، 
نتیجه اش آن شــد که محلات و کوچه ها 
بدون تامین کــردن خدمات شــهري و 
زیرساخت هاي لازم نظیر فضاهاي عمومي 
و سبز و حتي فضاهاي آموزشي و فرهنگي، 

شکل گیرند.
هر چند مدیریت شهري طي یکي دو دهه 
گذشته، سعي کرده است با ساخت پارک، 
ورزشگاه، سراي محله و زمین بازي تا حدي 

این کمبودها را برطرف کند اما همچنان 
بسیاري از مناطق مســکوني به خصوص 
مناطــق مســکوني اي که قدمــت آنها 
بالاي ۳۰ سال اســت و بدون برنامه شکل 
گرفته اند، کماکان از فقر خدمات شــهري 

رنج مي برند.
شهرها و ســاختمان هاي ما ظاهرا مدرن 
شده اند ولي مدرن عمل نکرده ایم؛ چرا که 
شهرسازي مدرن و ساختمان هاي مدرن، 
باید »شرط کافي مدرن بودن« را نیز در نظر 
بگیرد. بنابراین در دنیاي مدرن اگر آپارتمان 
تا حد یک خوابــگاه تنزل مي کنــد، باید 
کمبودها یا در گوشه اي از مجتمع مسکوني 

و یا در همان کوچه و برزن جبران شود.
اکنون به ندرت شــاهد بــازي بچه ها در 
کوچه و حتي حیاط مجتمع هاي مسکوني 
هســتیم. نتیجــه آن یا بــازي بچه ها در 
آپارتمان کوچک و ســر و صدا و نارضایتي 
همسایه ها است و یا کودکان افسرده. اگر 
میهماني براي یکي از همســایه ها بیاید، 
آرامش آن آپارتمان مختل مي شود و نظم 
پارکینگ آپارتمان به هم مي خورد. یا مثلا 
اگر کسي پیاز سرخ کند، بوي نامطبوع کل 
آپارتمــان را فرا مي گیرد. ولي نمي شــود 
کسي را از بازي در خانه، دعوت میهمان یا 

غذا درست کردن منع کرد.
این کمبودهــا باعث نوعــي بلاتکلیفي و 
ســردرگمي در محیط خانه و حتي محله 
شــده اســت. زیرا آپارتمان ها و محلات 
بســیاري از نیازهــا را پاســخ نمي دهد. 
اینجاســت که خانواده ها مجبورند بچه ها 
را براي بازي به باشگاه چند خیابان بالاتر 
بفرســتند، مواد اولیه غذایي را به صورت 
نیمه آماده تهیه کنند یا میهماني هایشان 
را در رســتوران ها برگزار کنند که البته به 
لحاظ اقتصادي استفاده از این خدمات در 

توان بخش قابل توجهي از جامعه نیست.
اکنون که جامعه با پدیــده و بحران کرونا 
روبه رو شــده اســت این نقیصه بیش از 
پیش خودنمایي مي کند و شاهد احساس 
نارضایتي و کلافگي شهروندان از ماندن در 
خانه براي مدت طولاني هستیم. درحالي 
که در خانه هاي ســنتي گاهــي برخي از 
اعضاي خانواده به ویژه زنان، کودکان و افراد 
سالمند هفته ها در خانه هایشان مي ماندند 
و از آن خارج نمي شدند و هیچ گاه احساس 

نارضایتي نیز نداشتند.

باید تاکید کرد که این مســاله به منزله رد 
مدرن شدن فضاها نیست و حتي گریزي 
جز مدرن کردن فضاهاي شهري و سکونت 
نیست. بلکه مســاله اینجاســت که اگر 
بخواهیم مدرن زندگي کنیم، باید دیدگاه 
نظام مند به زندگي مدرن داشــته باشیم 
و زیرســاخت هاي زندگي مدرن را فراهم 

کنیم.
به دیگر ســخن باید فضاهاي شــهري و 
به طور خــاص مراکز محلــه و زیرمحله 
مــورد بازتعریــف و طراحي مجــدد قرار 
گیرد تا بتوانــد بســیاري از کمبودهاي 
خدمات شهري را پاســخ دهد. همچنین 
مجتمع هــاي مســکوني بایــد از برخي 
امکانات مانند سالن اجتماعات، فضاي بازي 
کودکان، آشپزخانه عمومي و فضاي سبز 
به شکل متمرکز برخوردار شوند. امکاناتي 
که اکنون تنها در مجتمــع لوکس بالاي 
شهر قابل مشاهده اســت باید براي طیف 

گسترده اي از آپارتمان نشینان مهیا شود. 
اما از آنجایي که اکنون با حاکمیت اقتصاد 
در شهرسازي روبه رو هستیم، در تفکیک 
قطعات بســیاري از خدمات شــهري را 
نادیده مي گیریم و بسیاري از امکانات را از 
مجتمع هاي مســکوني حذف مي کنیم تا 
بتوانیم بیشترین سود را از تفکیک زمین و 
ساخت و ساز داشته باشیم. اینجاست که 
ضرورت دارد مدیریت شهري همان گونه 
که در مسأله پارکینگ مداخله و سازندگان 
را ملزم به تامین آن کــرد، به این مورد نیز 

ورود پیدا کند تا کمبودها جبران شود.
نکته دیگري که باید به آن اشــاره شــود 
تعارض میان ســنت و مدرنیته در جامعه 
شهري امروز ما اســت. درحال حاضر در 
آپارتمان هاي  مجتمع هــاي مســکوني 
تک واحدي در هر طبقه بیشترین طرفدار را 
دارد که برگرفته از فرهنگ سنتي و مذهبي 
ما اســت که مي خواهیــم در محرم ترین 
حالت ممکن در آپارتمان زندگي کنیم. اما 
از طرف دیگر ایجاد فضاي بازي کودکان و 
ســالن اجتماعات و مانند آن براي چهار یا 

پنج واحد آپارتمان توجیه اقتصادي ندارد.
این در حالیســت که آپارتمان نشیني نیز 
یک پدیده مدرن است و آپارتمان ها بدون 
امکانات، ناقص هستند. یکي از راهکارهایي 
که مي توانیم زیرســاخت هاي مشترک را 
براي تمام واحدها فراهم آوریم آن اســت 

که صرفه هاي ناشي از مقیاس ایجاد شود و 
تعداد واحدها به قدري زیاد شود که هزینه 
مشاعات و خدمات بین واحدها سرشکن 

شود و اداره این فضاها توجیه داشته باشد.
فلذا یکي از راه هاي موجود، حرکت به سوي 
مقیاس هاي بزرگتــر یعني مجموعه هاي 
مسکوني با چند بلوک در یک قطعه است. 
ناگفته نماند که در اینجــا بحث مقیاس 
بهینه در اقتصاد شهري پیش مي آید؛ چرا 
که مجموعه هاي مسکوني نیز وقتي از یک 
حدي که بزرگتر مي شوند، کیفیت سکونت 
در آنها کاهش مي یابد و طرفداران خود را از 

دست مي دهند.
ســومین نکته در مقوله زندگــي مدرن 
شهري، اســتفاده از خدمات مدرن است. 
زمان آن گذشــته اســت که در هر کوچه 
بقالي و نانوایي وجود داشــته باشد. سبک 
زندگي مــدرن ایجــاب مي کنــد کلیه 
مایحتاج خانوار از مواد غذایي و بهداشتي 
گرفته تا ابزار، پوشــاک و لوازم خانگي در 
فروشگاه هاي بزرگ تامین شوند تا در وقت 
و هزینه شــهروندان صرفه جویي شود. از 
سوي دیگر خرید از این فروشگاه هاي باید 

به صورت آنلاین امکان پذیر باشد.
خوشــبختانه در این مورد طي سال هاي 
اخیر در کلانشــهرها تا حدي این »شرط 
کافي زندگي مدرن« تامین شــده است و 
در بحران اپیدمي کرونا و قرنطینه خانگي 
مردم، مشــاهده کردیم که فروشگاه هاي 
بزرگ و فروشــگاه هاي آنلایــن به کمک 
مردم شتافتند تا کســي از خانه ها بیرون 
نیاید تا زنجیره انتقال ویروس شکســته 
شــود. این در حالــي بود کــه بقالي هاي 
کوچــک نتوانســتند گام ویــژه اي براي 

خدمات رساني به شهروندان بردارند.
به مقولات اشاره شده به عنوان نکته چهارم 
و آخر باید مســاله »شــهر دیجیتال« و 
»خدمات آنلاین« را افزود. اقتضاي زندگي 
مدرن، اســتفاده از خدمات آنلاین است. 
بسیاري از خدمات آنلاین در کشور وجود 
دارد ولي کافي نیست. در شــرایط کرونا 
مشاهده شد بسیاري از دستگاه ها که تردید 
براي برقــراري برخي از خدمــات آنلاین 
داشتند، تردید را کنار گذاشتند و خدمات 
گسترده تري را ارائه کردند. مثلا قوه قضاییه 
ثبت دادخواست آنلاین، شهرداري تشکیل 
پرونده آنلایــن، بانک ها درخواســت وام 
آنلاین و موزه ها بازدید آنلاین را بالاخره به 

جاري ساختند.
شاید اگر »شروط کافي زندگي مدرن« و 
اقتضائات و زیرساخت هاي مورد نیاز را در 
شهرسازي امروزمان جدي تر مي گرفتیم، 
اکنون تنگناها کمتر به شــهروندان فشار 
مي آورد و ایشــان راحت تر مي توانستند 

دوران قرنطینه را سپري کنند.

چرا در خانه نمی مانیم؛ 

کرونا و برزخ شهرسازي 
شیوع کرونا لزوم بازتعریف فضاهاي شهري و به طور خاص محله و زیرمحله را مورد تاکید قرار داد

قرنطینــه بیشــتر شــهرهای جهــان در پــی همه گیــری ویــروسCOVID19   یــا کرونــا پیامدهــای 
دیدگاه

گروه  اندیشه
گوناگونــی را بــرای کشــورها، دولت هــا و شــهروندان اش بــه همــراه داشــت. در ایــران امــا مخالفــت 
برخــی از مســئولین بــرای قرنطینــه شــهرها و مقاومــت برخــی از شــهروندان بــرای درخانــه ماندن 
و ســفرنرفتن بخصــوص در ایــام شــاید تلنگــری بــود تــا بــا تعمــق بیشــتری به شــیوه معمــاری و 
شهرســازی جدیــد شــهرهایمان نــگاه کنیــم و تاثیــر آن بــر ســبک زندگــی خانواده هــای ایرانی را 
مــورد بررســی قــرار دهیــم تــا متوجه شــویم چــه اتفاقــی رخ داده اســت کــه انســان ایرانــی دیگر 
ــای  ــه گزارش ه ــمت دوم از سلس ــدارد. در قس ــدن را ن ــه مان ــوان در خان ــته تاب وت ــد گذش مانن
"چــرا در خانــه نمی مانیــم؟" مهنــدس علی اصغــر بــدری شهرســاز و کارشــناس اقتصــاد شــهري همچنیــن مدیــر 

موسسه مطالعات شهر و اقتصاد به بررسی این مهم پرداخته است.

چرا در خانه نمی مانیم؟
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شیوع گسترده ویروس کرونا توسعه و برقراری شبکه 5G را در بسیاری از کشورها 
به خصوص در اروپا در به تعویق خواهد انداخت. به گزارش ایسنا، براساس گزارش وب سایت  
networkworld، بسیاری از تحلیلگران در حوزه فناوری به تازگی برآورد و اعلام کرده اند 
که شیوع گسترده ویروس کرونا  که تاکنون بسیاری از کشورهای جهان را به شدت درگیر 
کرده و آنها را با بحران های متعددی مواجه کرده است و بدون شک راه  اندازی و توسعه 

زیرساخت های نسل پنجم شبکه اینترنت به تعویق خواهد افتاد.

رئیس جمهور به وزیر کار دستور داده تسهیلات پیش بینی شده برای حمایت از بنگاه های 
آسیب دیده از کرونا تنها به بنگاه هایی اختصاص داده شود که کارگرانشان را از ابتدای اجرای 
برنامه های کنترلی مقابله با این ویروس اخراج نکرده و اطمینان دهند که بعد از دریافت 
تسهیلات هم کارگران را اخراج نکنند. بر همین اساس مصوب شد مبلغ 7۵ هزار میلیارد 
تومان اعتبار به منظور کمک به بنگاههای آسیب دیده از کرونا، حمایت از تولید و ماندگاری 

کارگران این بنگاهها اختصاص یابد.

  نوســان : جدیدتریــن اطلاعات 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران نشــان می دهد، تعداد 
واحدهای به بهره برداری رســیده و 
ســرمایه گذاری در آن ها طی 9 ماهه 
اول ســال 1۳9۸ نســبت به مدت 
مشابه سال قبل از آن افزایش داشته، 
اما تعــداد اشــتغال واحدها طی این 

مدت کاهش یافته است. 
طبق این آمــار تعداد شــهرک ها و 
نواحی صنعتی مصوب تــا پایان آذر 
ماه سال گذشــته به 99۳ شهرک و 
ناحیه رسید که نسبت به سال 1۳97 

تغییری نداشته است.
همچنین تعداد شــهرک ها و نواحی 
صنعتی در حال بهره بــرداری تا آذر 
ماه سال 1۳9۸ به 11۸ رسیده است. 
این در حالی اســت که تا پایان سال 
1۳97 تعداد ۸1۲ شــهرک  و نواحی 
صنعتی در حال بهره برداری مصوب 

شده بود.
تعــداد واحدهــای صنعتــی بــه 
بهره برداری رســیده در شــهرک ها 
و نواحــی صنعتی در 9 ماهه ســال 
گذشــته نیز 161۰ واحد بوده که در 
مقایسه با 1۵۳9 واحد به بهره برداری 
رســیده در سال مدت مشــابه سال 
1۳97، حــدود ۴.6 درصــد افزایش 

داشته است.
تعــداد کل واحدهــای صنعتــی به 
بهره برداری رســیده در شهرک ها و 
نواحی صنعتی تا پایان آذر ماه ســال 
1۳9۸ نیز به ۴۴ هــزار و ۸99 واحد 

رسیده است. 
این در حالی اســت که تعــداد کل 
واحدهــای صنعتی بــه بهره برداری 
رسیده در شهرک ها و نواحی صنعتی 
تا پایان سال 1۳97 حدود ۴۳ هزار و 

۴7۳ واحد بوده است.
در مجموع تــا پایان آذر ماه ســال 
گذشــته 9۰۴ هــزار و ۵۳7 نفر در 
واحدهایی که در شهرک ها و نواحی 
صنعتی بــه بهره برداری رســیدند 
مشــغول به کار بودند. البته تا پایان 
سال 1۳97 حدود ۸76 هزار و 6۵۰ 
نفر در این واحدها شــاغل بودند. به 
طور کلی میانگین اشــتغال هر واحد 
در سالهای 1۳97 و 1۳9۸ حدود ۲۰ 

نفر عنوان شده است.
میزان ســرمایه گذاری در واحدهای 
بــه بهره برداری رســیده نیــز در 9 
ماهه ســال گذشــته بیش از 7۲۵9 
میلیارد تومــان بوده که نســبت به 
سرمایه گذاری 6۸۲7 میلیارد تومانی 
در مدت مشابه ســال 1۳97 حدود 

6.۳ درصد افزایش داشته است.

طبق تایید سازمان بهداشت جهانی بیماری 
پاندمی )دنیاگیری(  به مرحله  کووید 19 
تمامی کشورهای جهان  اکنون  و  رسیده 
با بیش از 1/۲ میلیون مبتلا و 6۵ هزار مرگ 
درگیر این بیماری هستند. از دو ماه پیش 
همزمان با نااطمینانی و بحران نقدینگی در 
بازارها، آشفتگی آغاز شد و از 19 فوریه تا ۲۰ 
مارس ۲۰۲۰ بورس های آمریکا، انگلیس، 
فرانسه و آلمان بیش از ۳۰% افت کردند. در 
همین مدت، ۴ بار مکانیزم فیوز در بورس های 
آمریکا فعال شد و جهت جلوگیری از سقوط 
بیش از 7% معاملات برای 1۵ دقیقه معلق 

شدند، اتفاقی که طی دهه ها کم سابقه بود.
شمار افراد درخواست کننده بیمه بیکاری در 
آمریکا، طی دو هفته منتهی به 9 فروردین 
به رقم بی سابقه 1۰ میلیون نفر با نرخ %1۳ 
رسیده و پیش بینی می شود اگر همین روند 
ادامه داشته باشد تا تابستان نرخ بیکاری به 
۳۳% با ۵۰ میلیون نفر بیکار می رسد، یعنی 
بسیار بالاتر از بحران بزرگ دهه۳۰ که %۲۵ 

بود.
PMI  )شاخص مدیران خرید( در کشورهای 
صنعتی به جز چین حکایت از اول، سقوط 
تقاضا و دوم، افول قیمت ها دارد و این کاهش 
در صنعت خدمات بسیار بیشتر از سایر صنایع 
بوده و طبیعتا نرخ بیکاری در صنعت خدمات 
  PMI.نیز بسیار بیشتر از سایر صنایع می باشد
در امریکا ماه مارس 1.۵% افت کرد و به رقم 
۴9.۵% رسید، PMI   منطقه یورو هم با افت 
۴.۴% به ۴۴.۸% رسید، در آلمان لوکوموتیو 
اتحادیه اروپا شاخص با افت ۲.۳% به %۴۵.7 

رسیده.
چراکه  است  متفاوت  چین  در  اوضاع  اما 
توانسته ویروس کرونا را کنترل کند و هفته 

به شمار  ناچیزی  بسیار  تعداد  اخیر  های 
مبتلایان جدیدش افزوده شده؛ بر همین 
اساس PMI   بخش تولیدی در ماه مارس 
با رشد 17 درصدی نسبت به ماه فوریه %۵۲ 
رسید و PMI   بخش غیرتولیدی نیز از 
۳۰% فوریه به ۵۲% در مارس رسید. اما با این 
حال همچنان تقاضا داخلی چین و تقاضای 
صادراتی از چین بسیار ضعیف است و اوضاع 
همانند مواقع رکودی می باشد. اکنون به 
توصیه دولت های امریکایی و اروپایی بیش 
از 9۰% مردم در این کشورها خانه نشین 
شده اند و در مجموع ۴ میلیارد نفر اکنون 

درسراسرجهان قرنطینه خانگی هستند.

وضعیت پاندمی 
در امریکا و اروپا

امریکا،  پاندمی ویروس کرونا در  وضعیت 
اسپانیا، ایتالیا، فرانسه و انگلیس بسیار بحرانی 
می باشد به نحوی که بیش از 9۰% مبتلایان 
جهان در این ۵ کشور می باشد و تخمین زده 
می شود تاکنون به ناچار بیش از 1۵% بودجه 
سالانه خود را در بخش بهداشت و درمان 
صرف کرده باشند و این رقم در حال افزایش 

است.
از اول  دسامبر ۲۰19 و با شدت گرفتن جنگ 
نفتی روسیه ، عربستان و آمریکا تا اول مارس 
۲۰۲۰ قیمت نفت 6۵% افت داشت و به ۲۰ 
دلار رسید. آخرین بار در سال 1999 نفت به 
۲۰ دلار در هر بشکه رسیده بود و پس از آن 
طی ۲1 سال گذشته هیچ گاه به این میزان 
افت نکرده بود. در حال حاضر بحران نقدینگی 
تبدیل به بحران مالی شده و بعد از بحران 
مالی، بحران اقتصادی ظهور خواهد کرد. به 
همین جهت همه دولت ها در تلاشند از ظهور 

بحران در اقتصادها جلوگیری کنند:
بانک مرکزی چین در سه ماه گذشته سه 
بار به صندوق های سرمایه گذاری کمک 
کرده، در بسته های ۸۰۰۰، ۵۵۰۰، ۴۰۰۰ 
میلیارد یوانی، از طرف دیگر 1 تریلیون یوان 
در عملیات بازار باز سرمایه گذاری کرده و 
چند تریلیون یوان نیز با نرخ بهره پایین جهت 
اختصاص به صاحبان کسب و کار تخصیص 
داده است. بانک مرکزی اروپا در 1۲مارس 
برنامه خرید دارایی ها با 1۲۰ میلیارد یورو 
را اجرا کرد و پس از یک هفته 7۵۰ میلیارد 
یورو به آن طرح افزود. انگلیس در 17 مارس 
خبر از یک برنامه ۳۳۰ میلیارد پوندی داد که 
۲۰ میلیارد پوند آن برای حمایت از مشاغل 
خرد بود و آلمان نیز در ۲۳ مارس بسته 1.۲ 

تریلیون یورویی مصوب کرد.
کرونا  ویروس  پاندمی  تاثیر  بخواهیم  اگر 
و شوک کاهش قیمت نفت را بر اقتصاد و 
احتمال ایجاد رکود اقتصادی را تحلیل کنیم 
باید آسیب پذیری ذاتی سیستم اقتصادی 
مالی را آنالیز کنیم. در بین اقتصاددانان دو 
دیدگاه وجود دارد: یکی آنکه اکنون پس 
از گذشت دهه ها و کسب تجربه از بحران 
های اقتصادی، اصول اقتصاد بخصوص در 
کشورهای پیشرفته بسیار پایدارتر شده و 
سرمایه و نقدینگی در سیستم بانکی خوب 
است. اگر این دیدگاه درست باشد، بحران و 
رکود اقتصادی بزرگی نخواهیم داشت. برنانکه 
رئیس پیشین فدرال رزرو اخیرا در مصاحبه 
ای اعلام کرده: من فکر می کنم سلامت 
عمومی مهم ترین موضوع است. اگر سلامت 
عمومی را تامین کنیم راه حل مشکلات 
اقتصادی را می دانیم، سیاست پولی و مالی 
کار خود را انجام می دهند و ما با رکودی به 

بزرگی رکود دهه ۳۰ مواجه نخواهیم شد.
گروه دیگر از اقتصاددانان نگران انتقال بحران 
اقتصادی  بحران  و ظهور  اقتصاد  به  مالی 
هستند. در حال حاضر شاخص بورسها، نرخ 
بیکاری و قیمت کامودیتی ها، همگی نشان از 
ظهور مشکل در اقتصاد می دهند. این دسته 
از اقتصاددانان با بررسی بحران اقتصادی دهه 
۳۰ روند امروز را با دوران پیش از آن بحران 
مطابق می دانند. بر این اساس می گویند 
پیش از بحران 19۲9 بازار سهام دوران رونق 
طولانی مدتی داشت که در زمان حال نیز از 
بحران اقتصادی ۲۰۰۸ تا ۲۰۲۰ بازار 11 
سال رشد مداوم داشته که منجر به تشکیل 
حباب شده، کاهش نرخ بهره و مداخلات 
پی در پی فدرال رزرو در بازار و افزایش نرخ 
بیکاری همگی شبیه به دوران پیش از بحران 

اقتصادی دهه ۳۰ هستند.

چه پیش خواهد آمد؟
اکنون ما در مرحله نبرد انسان با ویروس 
هستیم و همه مردم جهان تاثیر و هزینه 
های این نبرد را در زندگی های خود در حال 

مشاهده هستند.
سرنوشت آینده بشر به سیاست های کلان 
و هماهنگی کشورها بستگی دارد. در چند 
سال گذشته سیاست های پوپولیستی و عوام 
فریبانه در آمریکا و برخی دیگر کشورها منجر 
به عقب راندن جهانی شدن و همبستگی 
در کشورها شده و بسیاری از پیمان های 
تجاری بین کشورها از بین رفته، حال باید 
ببینیم همبستگی شکننده جهانی در مقابله 
با ویروس کرونا چطور عمل می کند. به گفته 
برنانکه) هیچ چیز کار نخواهد کرد، اقدامات 
فدرال رزرو و اقدامات مالی هیچ کدام کمکی 
نخواهند کرد تا آنکه اول سلامت عمومی 

تامین شود و مسئله ویروس کرونا حل گردد.
در واقع اوضاع کنونی برخلاف بحران مالی که 
مشکلات در سیستم بانکی اقتصاد را آلوده 
می سازد، این بار مشکل ویروس کروناست 
که سیستم بانکی را آلوده ساخته و مشکل 
حال حاضر ناشی از ترس و احساس وحشت 
در جوامع است، چیزی شبیه به یک طوفان 
عظیم یا یک زلزله بزرگ( به نظر می رسد 
آشفتگی مالی و رکود اقتصادی در نیمه اول 
سال ۲۰۲۰ حتمی است و آنچه حائز اهمیت 
است زمان و کنترل پاندمی ویروس کرونا 
و تاثیر اقتصادی آن بر نیمه دوم سال ۲۰۲۰ 

می باشد.
درک ما از اقتصاد بر اساس آموخته های 
گذشته و درس هایی است که در بحران ها 
آموخته ایم، پس بر اساس درک خود عمل 
می کنیم و پاسخ می دهیم اما اقتصاد ممکن 
است مطابق درک ما عمل نکند و یک )قوی 
سیاه( باشد اما آن عملکرد به خودی خود برای 
اقتصاد طبیعی است!بنابرین با درک اکنون 
می توان نتیجه گرفت رکود شدیدی خواهیم 

داشت؛ اما کوتاه مدت.

ادامه در شماره آینده...

کرونا در برابر اقتصاد دنیا

اخراج کارگران پس از دریافت تسهیلات ممنوع!تعویق توسعه نسل 5G به دلیل کرونا
 نگاه

تجزیه و تحلیل واقعیتهای شیوع کرونا برای پیش بینی آینده اقتصاد جهان؛  گزارش

آمار اشتغال در 
شهرک های صنعتی 

 نوسان:افزایش سرمایه یکی از روش های تامین مالی شرکتهاست.
شرکتها برای اینکه بتوانند فعالیت های خود را توسعه دهند و قدرت 

رقابت خود را حفظ و یا افزایش دهند اقدام به افزایش سرمایه می کنند.
افزایش سرمایه چگونه رخ می دهد؟

وقتی شما سهام یک شرکت را می خرید، مالک بخشی از آن می شوید. طبیعی 
است که به عنوان مالک، در جریان اخبار مرتبط با شرکت خود باشید. این اخبار در 

سامانه کدال گذاشته می شود. 
مراحل افزایش سرمایه شرکت ها در سامانه کدال؟

قدم اول: پیشنهاد از طرف اعضای هیات مدیره
قدم دوم: نظر حسابرس و بازرس قانونی

قدم سوم: صدور مجوز افزایش سرمایه شرکت
قدم چهارم: دعوت به مجمع عمومی فوق العاده

انواع افزایش سرمایه شرکت 
افزایش سرمایه شرکت ها به سه طریق صورت می گیرد:

حالت اول: افزایش سرمایه از محل سودهای انباشته
این افزایش سرمابه بخشی از درآمدهای شرکت هست که سالانه نزد شرکت باقی 
می ماند،  در این روش هیچ پول جدیدی وارد شرکت نمیشود و سهام داران هم 
نیاز نیست پولی به شرکت پرداخت کنند. دراین روش بعد از افزایش سرمایه به 

سهامداران سهام جایزه تعلق میگیرد.
بعد از باز شدن نماد، قیمت جدید نماد با استفاده از فرمول زیر محاسبه می شود:

قیمت پایانی سهام قبل ازافزایش سرمایه تقسیم بر1 بعلاوه درصد افزایش سرمایه
به عنوان مثال سهم فنرژی قبل از افزایش ســرمایه 1۲۰۰ بوده است و شرکت 
افزایش سرمایه ۵۰ درصدی از سود انباشته داشته، کافیست قیمت پایانی را در 
۵+1 تقسیم کنید، قیمت جدید بعد از باز شدن ۸۰۰ تومان خواهد بود ، فرض 
کنید شما 1۰۰ سهم از نماد فنرژی داشتین بعد از باز شدن 1۵۰ سهم در پرتوفوی 
شما خواهد بود، به این صورت که کسی که سهم را قبل از مجمع خریداری کرده 

است هیچ سودی نمی برد و سرمایه اش همانقدر خواهد بود. 
حالت دوم: افزایش سرمایه از طریق تجدید ارزیابی و دارایی ها

در این نوع افزایش سرمایه معمولا دارایی های مشهود و نامشهود شرکت تجدید 
ارزیابی میشن و بر اســاس قیمت روز در مراجع ثبت شرکت ها ثبت میشوند و 

افزایش سرمایه بر اساس قیمت جدید دارایی ها انجام خواهد شد.
فرض کنید یک شرکت قطعه زمینی در سال 97 به قیمت 1 میلیارد خریداری 
کرده است، اما قیمت فعلی زمین در سال 99 حدود ۲ میلیارد است، لذا بر اساس 
قیمت جدید دارایی های شرکت در مراجع ثبت شرکت ها ثبت خواهد شد و به 
روز می شود. در این روش سرمایه ای به شرکت وارد نمیشود و نمیتوان گفت که 
یک شرکت با این افزایش سرمایه میتواند روند سود آوری بیشتری داشته باشد. 
در ایران به دلیل وجود نرخ تورم بالا، افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی باعث 
افزایش میزان سرمایه شرکت می شود. اگر قیمت ها را تورم زدایی کنیم، متوجه 
می شویم که تجدید ارزیابی دارایی های مشهود به دلیل وجود استهلاک، در عمل 
می تواند منجر به کاهش سرمایه شرکت شود. )تجهیزات شرکت دیگر نو نیستند.( 
اما دارایی های نامشهود مثل ارزش برند می توانند حتی با تورم زدایی هم رشدی 

چشمگیر داشته باشند.
محاسبه قیمت سهام بعد از بازگشایی از مجمع چگونه خواهد بود؟ 

به عنوان مثال قیمت پایانی نماد فنــرژی قبل از مجمع 1۲۰۰ بوده اســت و 
افزایش ســرمایه ۵۰ درصدی از تجدید ارزیابی و دارایی ها داشته است، قیمت 
جدید همانند روش قبل محاسبه میشود یعنی ۸۰۰ تومان و اگر شما 1۰۰ سهم 
1۲۰۰ تومانی قبل از مجمع داشته باشید بعد از باز شدن 1۵۰ سهم ۸۰۰ تومانی 
خواهیدداشت. البته لازم به ذکراست این نکته را هم اضافه کنم که ممکن است 
براساس عرضه و تقاضا و یک سری شرایط نماد بعد از باز شدن بیشتر و یا کمتر از 

قیمت فعلی باز شود. 
حالت سوم : افزایش سرمایه از طریق آورده نقدی 

در دو حالت بالا که گفتیم، افزایش سرمایه منجر به ورود سرمایه جدید به شرکت 
نخواهد شد. اما ممکن است که یک شــرکت سود انباشته نداشته باشد یا به هر 

دلیلی نخواهد سود انباشته خود را به مصرف برساند.
در این صورت شرکت می تواند از محل آورده نقدی اقدام به افزایش سرمایه کند.

روش کار به این شکل است که شرکت پس از افزایش سرمایه، تعدادی حق تقدم 
را به سهام داران خود اعطا می کند. معنی حق تقدم این است سهام داران فعلی در 
افزایش سرمایه نسبت به سایرین تقدم دارند. بعد از آن که حق تقدم به شما تعلق 
گرفت، می توانید با پرداخت 1۰۰ تومان حق تقدم را به سهام عادی تبدیل کنید. 

)ارزش اسمی سهم ها در ایران 1۰۰۰ ریال است.(
این پولی که سهام داران پرداخت می کنند، همان آورده ای است که شرکت برای 

افزایش سرمایه به آن نیاز دارد.

افزایش سرمایه چیست؟

شـیوع ویـروس کرونـا همه بازارهـای مالی جهـان را با تلاطم، آشـفتگی و بی نظمـی مواجه کرده 
اسـت. تاکنون بسـیاری از اقتصاددانان و کارشناسـان اقتصادی درباره تاثیر همه گیری این بیماری 
بـر بازارهـا نظـرات و پیـش بینـی هایی داشـته انـد. آنچـه می دانیـم این اسـت که منشـاء این 
آشـفتگی اقتصادی بـر موج پاندمی ویروس کرونا و شـوک نفتی سـوار شـده که بـر کل بازارهای 
مالی و اقتصاد تاثیر گذاشـته اسـت. در بازار اتفاق نظر اسـت که در آمریکا بعنـوان نماینده اقتصاد 
جهانـی، سـه ماهه اول سـال ۲۰۲۰ رکـود و رشـد اقتصادی منفی خواهیم داشـت. بی شـک برای 

پیـش بینی آینـده نیاز داریم اتفاقـات و واقعیـات رخ داده را بررسـی و تجزیه تحلیل کنیم.

تحلیل

گروه  بازرگانی

 نوسان: اپل حق امتیــاز اختراع جدیدی را ثبت 
کرده که با دستورات صوتی به کاربران نابینا کمک 
می کند تصاویر بهتری ثبت کنند. به گزارش مهر، 
آیفون بعدی احتمــالاً می تواند با کاربــران نابینا 
صحبت و بــه آنها کمک کند عکــس های بهتری 
ثبت کنند.شرکت اپل حق امتیاز اختراع جدیدی 
برای یک فناوری ثبت کرده که منظره را بررســی و مشــخص می کند آیا 
نیازی به تنظیم دوربین یا نگه داشــتن آن از زاویه ای خاص وجود دارد یا 
خیر. این فناوری در حقیقت به وســیله ارتعاش یا دستورات صوتی مانند 
»دونفردرگوشه پایین نمایشــگر« یا» دوصورت نزدیک دوربین« به کاربر 
کمک می کند عکس بهتری ثبت کند. این اپلیکیشن همچنین می تواند 
با توجه به عکس های کاربر، صورت افراد را شناســایی کند و نام آنها را در 

تصویروارد کند. 

 نوســان: قاســم نوده فراهانی از ادامه دار شدن  
تعطیلی ها تــا روز ۲۳ فروردین خبــر داد و گفت: 
واحدهایي کــه در این ایــام تعطیل بودنــد تا روز 
بیســت و ســوم فروردین تعطیل خواهنــد بود. او 
ادامــه داد: در این ایــام تنها فروشــگاه ها و مراکز 
عرضه اقــلام ضروری بــه روی مردم بــاز خواهند 
بود و هیچ یک از واحدهای صنفی شــروع به فعالیت صنفی نخواهند کرد.
نوده فراهانی تصریح کرد: از روز بیســت و ســوم فروردین بــه بعد تعیین 
و تکلیف خواهیــم کرد تا صنوف مختلف به ترتیــب اولویت فعالیت خود را 
آغاز کنند. وی تصریــح کرد: صنوف ارائــه دهنده خدمــات ضروری تر از 
جمله فروشــندگان قطعات یدکی و مواردی از این قبیــل در اولویت قرار 
خواهند گرفت و برای صنوفی مثل ســالن های ســینما کــه فعالیت آن ها 
با تجمع مــردم همراه خواهــد بود برنامه ریــزی جداگانــه خواهیم کرد.

 نوســان: یــک کارشــناس صنعــت خــودرو 
معتقــد اســت: اگر شــرکت ها مجــددا بــا رویه 
قیمت گذاری دســتوری حرکــت کننــد، دوباره 
ماشــین تولید زیان آن ها فعال می شــود و ســال 
را بــا زیانــی جدید بایــد به پایــان می رســانند.
فربــد زاوه اظهار داشــت: بــه نظرم بازار ســال 99 
به دو قســمت تقسیم خواهد شــد؛ قســمت اول مربوط به دورانی است که 
کرونا ســایه اش در بازار هســت؛ در این دوران شــاهد رکــود خواهیم بود و 
معاملات رونقی نخواهد داشــت و احتمالا زودتر از خرداد نشــانه های رونق 
در بازار دیده نمی شود. وی افزود: به هرشــکل من تصور می کنم تاثیر کرونا 
بر اقتصاد ایران بســیار فراتر از آنچه کــه امروز فکر می کنیــم، خواهد بود. 
دولت از طرفی با مشــکلات عمده در تامین ارز و فروش نفت مواجه اســت و 
از طرفی دیگر، برنامه های تامین مالی نظام مالیاتی هم قطعا اجرایی نیست.

 نوسان: انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های 
خودروی کشــور با صدور اطلاعیه ای درخواســت 
کرد: تعطیلات دو هفته ای تابستانی صنعت خودرو 
به پایان فروردیــن ماه منتقل شــود.این انجمن با 
صدور اطلاعیه ای برای اعضای این صنف با اشاره به 
مذاکرات خود با مسوولین برای تمدید تعطیلات 1۴ 
روزه اعلام کرد: انجمن صنایع همگن قطعه سازان کشور، جلسات و مذاکرات 
متعددی با مدیران عامل هر دو خودروساز بزرگ کشــور، مسئولان وزارت 
صمت و رئیس ستاد کرونا صورت گرفت که در نهایت منتج به طرح تولید با 
حداقل ظرفیت شد. انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو کشور 
اضافه کرد: تمدید تعطیــلات به مدت 1۴ روز از تاریــخ 16 / 1 / 99 علاوه بر 
ایجاد فرصت طی زمان قرنطینه پس از تعطیلات، امکان پیاده سازی الزامات 
پروتکل بهداشــتی در خطوط تولید قطعه ســازان را هــم فراهیم می کند.

آیفون بعدی با کاربران حرف می زندانتقال تعطیلات تابستانه به فروردین ماه سمت و سوی بازار خودرو در سال ۹۹ اصناف کشور تا چه روزی تعطیل هستند؟
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 نوســان :علیرغم اینکه در ســال 
1۳9۸ گروه فولاد مبارکه همانند سایر 
فولادسازان کشور با مشکلات تحریم 
و عــدم تخصیص ســنگ آهن کافی 
مواجه بــود، اما مدیریــت و کارکنان 
تمامی شرکتهای زیرمجموعه و نواحی 
داخلی شــرکت با تلاش همه جانبه و 
قابل تقدیر خود توانســتند بر راهبرد 
»رونق تولید« جامۀ عمل بپوشــانند 
و با عزمی اســتوارتر، در نخســتین 
روزهای سال 1۳99 که از سوی مقام 
معظم رهبری بــه نام »جهش تولید« 
نام گذاری شده اســت، در بسیاری از 
بخش ها به موفقیت هــای جدیدی 

دست یابند.
مهندس عظیمیان، مدیرعامل گروه 
فولاد مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد ضمن قدردانی از زحمات همۀ 
مدیران و کارکنان گروه فولاد مبارکه 
در تحقــق اهداف ســال 9۸ و با بیان 
مطلب فوق اظهار داشت: نتیجۀ همۀ 
تلاشــها در سال قبل رشــد تولید در 
بســیاری از بخش ها نسبت به مدت 
مشابه ســال 1۳97 بود، تاجایی که 
در ســال 9۸ حمل محصول به مقصد 
مشتریان با تحقق 1۰6 درصد برنامۀ 
ســالانه  و 11 درصد رشــد نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل از 7 میلیون و 
۴91هزار تن فراتر رفت. این در حالی 
اســت که تأمین به موقع مواد اولیه و 
ســنگ آهن فولاد مبارکه میتوانست 
در تحقــق هرچــه بیشــتر اهداف

 مؤثر باشد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود 
از استمرار ســودآوری در گروه فولاد 
مبارکه خبر داد و گفت: خوشبختانه 
در پی تلاش های بــی وقفۀ کارکنان 
در ســال 9۸ نیز گروه فــولاد مبارکه 
همچون ســال های گذشــته برای 
ســهامداران و ذینفعــان خــود و به 
طورکلی برای اقتصاد کشور، رشد 67 
درصدی سودآوری نسبت به سال 97 

را به ارمغان آورده است.
مهندس عظیمیان بــا تأکید بر اینکه 
فولاد مبارکه همواره به مسئولیتهای 
اجتماعی خود متعهد و در کنار مردم 
بوده است، خاطرنشان کرد: در حوزۀ 
مســئولیتهای اجتماعی نیــز گروه 
فولاد مبارکه در اقصی نقاط کشور در 
هر شرایطی یار و مددکار هم میهنان 
بوده اســت. در این خصوص می توان 
به یاری رســانی به هموطنان سیلزدۀ 
غرب و شرق کشــور در ابتدا و انتهای 
سال گذشــته و پشــتیبانی از شبکۀ 
بهداشــت و درمان کشــور در تأمین 
اقلام و تجهیزات موردنیــاز مقابله با 

ویروس کرونا اشاره کرد.
وی تحقــق حداکثری راهبــرد مقام 
معظــم رهبــری و جهــش تولید را 
از اصلیتریــن اهداف فــولاد مبارکه 
در ســال جــاری دانســت و گفت: 
تأمین حداکثری نیاز کشــور به انواع 
محصولات تخت فــولادی خاص که 
عمدتا وارداتی هستند، با تکمیل طرح 
شهید خرازی و احداث خط نورد گرم 
۲ که به نام شهید سلیمانی مزین شده 

است، محقق خواهد شد.
وی در بخــش پایانی ســخنان خود 
اظهار داشــت: به یقین تأمین سنگ 
آهن موردنیاز فولاد مبارکه و حمایت 
بیشــتر از اجرای طرح نورد گرم ۲ در 
ســال 99 در تحقق راهبــرد جهش 
تولید نقش تعییــن کننده ای خواهد 

داشت.

عزم راسخ برای
»جهش تولید«

industry

رشد ۱۱.۷ درصدی 
تولید در مجتمع فولاد سبا

مدیر مجتمع فولاد سبا گفت: خوشبختانه 
علیرغم تحریم های ناعادلانه، با تلاش، همدلی 
و همراهی کلیۀ همکاران و ذینفعان در مجتمع 
فولاد سبا موفق به افزایش میزان تولید شدیم 
و افتخار دیگری را در مجموعۀ فولاد کشور به 

ثبت رساندیم.
مصطفی عطایی پور اضافه کرد: در سال رونق 
کارکنان  همدلی  و  تلاش  همت،  با  تولید 
مجتمع فولاد سبا توانستیم به تولید یک 
میلیون و ۲۳9 هزار تن کلاف گرم دست 
یابیم که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
افزود:  است. وی  داشته  11.7 درصد رشد 
حدود ۸۰ درصد از این میزان با ضخامت ورق 
۲ میلیمتر و کیفیت مطلوب تولید شده است 
که یکی از محصولات پرکاربرد درصنعت تولید 
لوله و پروفیل کشور به شمار میرود. عطایی پور 
تاکید کرد: علیرغم محدودیت های فراوان در 
تأمین مواد اولیه، قطعات و متریال مصرفی، از 
جمله دلایل اصلی افزایش تولید میتوان به 
تلاش و کوشش کارکنان، بهره گیری از تجارب 
ارزشمند گذشته و افزایش سرعت در خطوط 
مختلف ازجمله فولادسازی، ریخته گری و 
نورد گرم و کاهش توقفات اضطراری در این 

واحدها اشاره کرد.
گفتنی است آهن اسفنجی کیفی تولیدشده 
در واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا نیز تأثیر 

بسزایی در افزایش تولید داشته است.
در خصوص برنامه های سال جدید این واحد 
باید گفت در صورت تأمین مواد اولیۀ موردنیاز 
و اجرای پروژه های طرح توسعه، چابکی و 
سرعت در تعمیرات نواحی، برطرف کردن 

توقفات غیرضروری و افزایش انگیزۀ همکاران، 
قطعا توانایی رسیدن به ظرفیت اسمی تعیین 
شده و تحقق شعار جهش تولید سال را خواهیم 
داشت. ضمنا همزمان با تولید، در حال آماده 
سازی فعالیت های نوسازی اتوماسیون نورد 
گرم و ریخته گری قدیمی و نصب قفسۀ هفتم 
نورد گرم سبا هستیم و در آینده شاهد نصب و 

به کارگیری این تجهیزات در تولید خواهیم بود.

تحقق ۱۰۰درصدی 
اهداف ناحیۀ نورد سرد

کارکنان پرتلاش نورد سرد فولادمبارکه نیز با 
عنایت به راهبرد رونق تولید که از سوی مقام 
معظم رهبری در دستور کار قرا گرفت، تحریم 
ها را به فرصت تبدیل کردند. مدیر ناحیۀ نورد 
سرد با بیان این مطلب ادامه داد: دستیابی به 
تندیس سیمین جایزۀ ملی کیفیت محصول 
تولید  بار در کشور؛  اولین  برای  اندود  قلع 
محصول جدید لوازم خانگی رنگی به میزان 
۲ هزار و 6۳۲ تن که برای تحقق آن اقدام به 
بهینه سازی کوره کوتینگ کابین و ایجاد 
hmi در دستگاه اعمال فیلم، بهینه سازی و 
تغییر شبکۀ اتوماسیون کوره رنگی و تغییر در 
سیستم کروماته رنگی نمودیم؛ اضافه کردن 
تجهیز اعمال فیلم برای استفاده در محصولات 
لوازم خانگی رنگی که نمونۀ مشابه آن تنها در 
خط رنگی و ساخت شرکت هافمن آلمان بوده 
است؛ ثبت رکوردهای پیاپی در واحدهای 
نورد دو و پنج قفس های تولید گریدهای 
ویژه )لوازم خانگی، MB( و گرید های سخت 
)CORTEN، SPEC، تسمه( در خط 
تاندم میل؛ تولید کلاف های جوشدار در خط 
تاندم به منظور افزایش ظرفیت زنجیرۀ تولید؛ 

کاهش مصرف غلتک کاری )میزان سنگزنی 
غلتک( در تاندممیل از 1۴/۵ به ۸9/۴ میلیمتر 
بر کیلوتن؛ مجموعه این موارد بخشی از موفقیت 
های این واحد در سال گذشته بوده است.

بهزاد بهادرانی اضافه کرد: در ابتدای سال جدید 
نیز کارکنان ناحیۀ نورد سرد با توجه به راهبرد 
جهش تولید، با عزم راسخ خود بر آن شدند تا 
همچنان روند موفقیت آمیز خود را ادامه دهند. 
وی تاکید کرد: در مجموع، خطوط نورد ناحیۀ 
نورد سرد شرکت فولاد مبارکه توانستند با 
افزایش ۲ درصدی تولید کلاف خام، تولید 
سال قبل را که یک میلیون و ۵۵6 هزار تن بود، 
۳۰ هزار تن افزایش دهند و به تولید کل یک 
میلیون و ۵۸6 هزار تن دست یابند. برخی از 
برنامه های این واحد که در سال جاری به یاری 
خداوند و با حمایت مدیریت ارشد سازمان و 
معاونان مربوطه انجام خواهند شد، عبارتند 
از: افزایش ۵ درصدی آماده به کاری واحد 
اسیدشویی 1؛ نصب و راه اندازی هد جدید لیزر 
فیبری به جای سیستم فعلی در ماشین جوش 
لیزری اسیدشویی شمارۀ ۲؛ اجرای طرح بزرگ 
تعویض سیستم اعمال نیرو در تاندم میل؛ 
تعویض رمپ ورودی خط شست وشو و حذف 
یک نقطه بسیار پرخطر در خط، ایجاد سیستم 

اتوماسیون سطح ۲ برای بازپخت شمارۀ ۳ و ...

تحقق ۹۸ درصدی 
برنامۀ تولید سالانه در نورد گرم

گفت:  فولادمبارکه  گرم  نورد  ناحیۀ  مدیر 
همکاران ناحیۀ نورد گرم با تلاش و همدلی 
و با افزایش بهره وری در زمینۀ تحقق اهداف 
سازمانی، در سال 1۳9۸ علاوه بر ثبت رکورد 
تولید ماهانه در فروردین ماه به میزان ۵۰۰هزار 

و ۲7۲ تن و تحقق بیش از 9۸درصدی برنامۀ 
تولید سالانه، علیرغم محدودیت های دوماهۀ 
مصرف گاز و کمبود تختال، موفق شدند رکورد 
سالانۀ بازده کیفی محصولات گرم را نیز بهبود 
بخشند. همچنین کاهش قابل توجه ضایعات 
در خط نورد گرم و ثبت رکورد ماهانۀ صفر 
ضایعات در کلاف پیچهای خط نورد گرم در 
اسفندماه از دیگر توفیقات ناحیۀ نورد گرم در 

این سال است.
علی حاجیان نژاد اضافه کرد: نکتۀ قابل توجه 
در کنار دستیابی به این رکوردها در ناحیۀ نورد 
گرم، افزایش چشمگیر تولید متوسط ماهانۀ 
محصولات گرم ضخامت پایین از 17 درصد 
در سال 97 به ۲۵ درصد در سال 9۸ است. 
وی تاکید کرد: اجرای موفقیت آمیز پروژه های 
جایگزینی درایوهای موتورهای اصلی کویلر ۳ 
و قفسۀ نورد F2 و همچنین پروژۀ ماشینکاری 
قفسه ها و نشیمن گاه رول در سکشن های 
نورد مقدماتی بدون همکاری خارجی، پروژۀ 
پروژۀ  تختال،  انبار  های  تیرکرین  تعویض 
تعویض PLC های خط کانوایر، پروژه های 
بومی سازی عرض سنج لیزری قبل VSB و 
ضخامت سنج نورد نهایی با منبع گاما از دیگر 
دستاوردهای مهم ناحیۀ نورد گرم در سال 9۸ 
است. به امید آنکه شاهد موفقیتهای روزافزون 

این ناحیه در سال جدید نیز باشیم.

تولید بیش از ۶/۶ میلیون تن 
تختال در ناحیۀ فولادسازی 

مدیر ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم  
از تولید بیش از 6/6 میلیون تن تختال در 
دستور کار ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری 

مداوم خبر داد. 
غلامرضا سلیمی ادامه داد: سال 1۳9۸ در 
مقایسه با سال های پیش از آن، به دلیل 
محدودیت های ناشی از تحریمهای ظالمانه، 
چالش کمبود آهن اسفنجی ناشی از شرایط 
بازار سنگ آهن و همچنین محدودیت شدید 
گاز طبیعی در فصل زمستان، از نظر شرایط 
تولید، سال متفاوتی بود. در این سال با توجه 
به شرایط بازار در حوزۀ مواد اولیه و محصول، 
برنامۀ تولید ۵.6 میلیون تن در دستور کار قرار 
گرفت که به لطف خدا و تلاش همکارانمان، در 
نهایت موفق به تولید بیش از 6.۳ میلیون تن 

محصول شدیم.
وی ادامه داد: برنامۀ تولید سال 1۳99 برای 
ناحیۀ فولادسازی بیش از 6.6 میلیون تن 
تختال پیش بینی شده است و امیدواریم با 
توجه به ظرفیتهای ایجادشده در ناحیه و 
دانش و مهارت کارکنان و نیز وجود تعلق 
سازمانی در ناحیه و تلاش همۀ همکاران، 
شاهد رکوردهای کمی و کیفی تولید در سال 

پیش رو باشیم.
در سال جاری نصب و بهره برداری از دو واحد 
تولید  افزایش  جهت  در  گاززدایی  جدید 
محصولات ویژه و تأمین نیاز بازار داخل به این 
محصولات نیز در دستور کار است. افزایش 
و  نصب  گری،  ریخته  ماشینهای  ظرفیت 
بهرهبرداری از کورۀ پاتیلی شمارۀ ۸، توسعۀ 
سالن ریخته گری و نصب جرثقیل های ذوب 
بر جدید از برنامه های مهم این ناحیه در سال 

پیش رو خواهند بود.

کارکنــان پرتــلاش شــرکت فولادمبارکــه در بخــش هــای مختلــف ایــن مجتمــع صنعتــی، توانســتند بــار 
گزارش

گروه صنعت
دیگــر رکوردهــای جدیــدی را در نواحــی تولیــد بــه ثبــت برســانند. در آغــاز ســال جهــش تولیــد، مجتمــع 
فــولاد ســبا توانســت بــه رکــورد تولیــد یــک میلیــون و ۲۳۹ هــزار تــن کلاف گــرم دســت یابــد کــه نســبت بــه مــدت 
مشــابه ســال قبــل رشــد ۱۱.۷ درصــد را نشــان مــی دهــد. از ســوی دیگــر، رکــورد ســالانۀ بــازده کیفــی محصولات گــرم در 
ناحیــه نــورد گــرم فولادمبارکــه نیــز فروریخــت و خطــوط نــورد ناحیــۀ نــورد ســرد شــرکت فــولاد مبارکــه نیز توانســت با 
افزایــش ۲ درصــدی تولیــد کلاف خــام، تولیــد ســال قبــل را ۳۰ هــزار تن افزایــش دهــد. همچنین مدیــر ناحیۀ فولادســازی 
و ریختــه گــری مــداوم  از تولیــد بیــش از ۶/۶ میلیــون تــن تختــال در دســتور کار ناحیــۀ فولادســازی و ریختــه گــری مداوم 

خبر داد. گزارش ذیل به بررسی به این رکوردشکنی ها می پردازد.

رکوردشکنی در آغاز سال جهش

امام جمعه شهرستان مبارکه: فولاد مبارکه در مبارزه با ویروس کرونا نیز عملکرد قابل تقدیری 
داشته است حجت الاســـــلام موســــوی نمایندۀ ولـــی فقیه و امـــــام جــمعه 
شــهرســــتان مـــبارکه در دیــدار با نمایندگان مدیرعامل فولاد مبارکه از ادامۀ روند 
تولید در فولاد مبارکه و حمایتهای این شرکت در زمینۀ توسعۀ فضای فرهنگی شهرستان 
مبارکه و حمایت از نهادهای ذیربط کشور در مبارزه با ویروس کرونا تشکر و قدردانی کرد. وی 

افزود: از مدیریت و کارکنان شرکت سرفراز فولاد مبارکه صمیمانه تشکر می کنیم.

ناحیۀ آهن سازی فولاد مبارکه در سال 9۸علیرغم محدودیتها موفق شد به 
اهداف کمی و کیفی تولید دست یابد و مواد موردنیاز ناحیۀ فولادسازی را به 
طور کامل تأمین کند. داریوش رشیدی مدیر ناحیۀ آهن سازی فولادمبارکه با 
بیان این خبر اضافه کرد: واحد شهید خرازی به رکورد جدید تولید روزانه ۸ هزار 
و 6۴۰تن آهن اسفنجی دست یافت. این در حالی است که رکورد قبلی این واحد 

۸ هزار و ۵۵۰ تن بود. 

ثبت رکورد تولید آهن اسفنجی در سال جهش تولیدعملکرد قابل تقدیر فولاد مبارکه در مبارزه با کرونا 

روند موفقیت فولادمبارکه از راهبرد "رونق" به "جهش تولید" با عزم راسخ ادامه خواهد یافت

 رکوردهای جدید در نواحی مختلف فولادمبارکه ثبت شد؛

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه مطرح کرد:

 نوسان:گروه فولاد مبارکه برای مقابله با بیماری کووید ۱۹ )ویروس 
کرونا(، با برنامه ریزی های دقیق و مدون، اقدامات و حمایتهایی در 
راستای مسئولیتهای اجتماعی، با هماهنگی با وزارت صمت و سازمان 
توسعۀ معادن و صنایع معدنی، استانداری اصفهان و دانشگاه های علوم 

پزشکی استان انجام داده است.
ایرج ترابی، مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه، با اعلام این خبر خاطرنشان کرد: 
شرکت های گروه فولاد مبارکه هم راستا با سیاست تعهد به مسئولیتهای اجتماعی 
خود و توجه به اقدامات هماهنگ منطقه ای توانستند فعالیت های قابل توجهی به 
منظور حفظ سلامت کارکنان و محیط پیرامون خود انجام دهند.وی افزود: در این 
زمینه می توان به کمک ۵۰ میلیارد ریالی شرکت فولاد هرمزگان به دانشگاه علوم 
پزشکی استان هرمزگان جهت خرید تجهیزات و وسایل موردنیاز بیماران مبتلا به 

کرونا در راستای حمایت از سلامت هم وطنان در این استان اشاره کرد.
علاوه بر این، شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در راستای تعهد به مسئولیت 
اجتماعی خود، با خرید ماسک و محلول های ضدعفونی کننده به میزان ۳۰۰ میلیون 
ریال، از مرکز بهداشت شهر بروجن و همچنین شهرداری سفیددشت و فرادنبه 
حمایت کرده است. شرکت فولاد سفیددشت نیز با فرستادن سه اکیپ ماشین آلات 
و نفرات، ضدعفونی و گندزدایی بخشهایی از شهرستان بروجن و حومه را انجام داده و 
همزمان ۲۰۰۰ پک دستکش و ماسک در اختیار نیازمندان قرار داده است. همچنین 
شرکت فنی و مهندسی و شرکت فولادسنگ با توزیع بسته های سلامت مشتمل بر 
مواد ضدعفونی کننده و الکل و ماسک و دستکش و مواد ضدعفونی کنندۀ سطوح، 
و شرکت فولاد امیرکبیر کاشان با خرید و تحویل 1۰ دستگاه ونتیلاتور تنفسی به 
ارزش بیش از 1۵ میلیارد ریال به دانشگاه علوم پزشکی کاشان توانستند در این 
پویش مردمی شرکت کنند.وی گفت: شرکت فولاد مبارکه با مساعدت بیش از 6۰ 
میلیارد ریالی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان را در خرید تجهیزات و وسایل موردنیاز 
درمان بیماران کرونا، و با مساعدت بیش از 7 میلیارد ریالی شبکۀ بهداشت و درمان 

شهرستان مبارکه را یاری کرد.
ترابی تصریح کرد: در ادامۀ این اقدامات و با توجه به کمبود اقلام پیشگیری ازجمله 
ماسک، فولاد مبارکه در اقدامی با مشارکت شرکت آتیه فولاد نقش جهان، یکی از 
شرکت های زیرمجموعۀ خود، و با همکاری دانشگاه صنعتی اصفهان، برای احداث 
خط تولید ماسک های استاندارد N9۵ با ظرفیت بیش از یک میلیون عدد )قابل 
افزایش تا دو میلیون( در ماه اقدام نمود تا با راه اندازی این خط تولید پیشرفته و 

اتوماتیک، قسمتی از نیاز جامعه تأمین شود.
در تمام شرکت های گروه علاوه بر خدمت رسانی به محیط پیرامون، توجه ویژه ای 
به محیط کار و کارکنان این واحدهای صنعتی شده که از آن جمله می توان به اقدام 
های هم سو با شرکت فولاد مبارکه مانند افزایش آگاهی از طریق پورتال سازمانی، 
شبکه های اجتماعی و پخش پمفلت های آموزشی، تعطیلی رستورانها، ضدعفونی 
کردن و گندزدایی ناوگان حمل ونقل و ساختمان ها، تب سنجی پرسنل هنگام 
ورود به شرکت، کاهش زمان حضور نیروهای ستاد، غیرفعال کردن اثرانگشت و الزام 
پرسنل در استفاده از کارت، لغو مأموریتها، اعطای مرخصی به پرسنل دارای علائم 
سرماخوردگی، کاهش زمان حضور پرسنل و دورکاری پرسنل ستادی در تمامی 

شرکتهای گروه فولاد مبارکه اشاره کرد.

گروه فولاد مبارکه 
پیشتاز در مهار کرونا ویروس

معاون نیروی انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه مطرح کرد:

 نوسان :به منظور انجام اقدامات 
انتشار  کنترل  از  اطمینان  و  مؤثر 
فولاد  شرکت  در  کرونا،  ویروس 
مبارکه اصفهان کارگروهی با عنوان 
»پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا« 
با عضویت معاونت نیروی انسانی و 
برداری،  بهره  معاونت  سازماندهی، 
حرفهای  بهداشت  عمومی،  روابط 
 ،)HSE( زیست  محیط  و  ایمنی 
حراست، امور اداری، مدیریت شهری، 
خدمات عمومی و سایر واحدهای ذی ربط تشکیل شد که به صورت مستمر 
دستورالعمل های کاربردی لازم در فولاد مبارکه را تهیه می کند و برای اجرا، ابلاغ و 

بر حسن اجرای آن نظارت می نماید.
اکبری محمدی تصریح کرد: تصمیمات کارگروه طبق دستورالعمل های واصله 
از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و شامل به حداقل رساندن تماس 
کارکنان، کاهش یا تعطیلی موقت فعالیتها، ضدعفونی کردن محیط و تجهیزات، 
تهیۀ بسته بهداشتی برای کارکنان، خرید دستگاه های تب سنج مادون قرمز، تأمین 
اقلام بهداشتی موردنیاز و... است. ما در شرکت فولاد مبارکه بر اساس اعلام سازمان 
جهانی بهداشت )WHO( و دستورالعملهای وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی بر مهمترین عاملهای انتقال ویروس برای به حداقل رساندن خطر ابتلا 
تمرکز ویژه ای داشته ایم. بنابر این گزارش، حسین مدرسی فر مدیر بهداشت 
حرفه ای ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه نیز در خصوص اقدامات 
شرکت برای به حداقل رساندن تماس کارکنان گفت: طبق اعلام سازمان جهانی 
بهداشت )WHO(، تماس انسان با انسان و انسان با مواد آلوده از راه های انتقال 
ویروس کروناست؛ بنابراین به منظور کنترل بیماری، موارد متعددی برای مقابله با 
این ویروس اجرا شده است. وی همچنین به اقدامات شرکت در تهیۀ تجهیزات لازم 
بهداشتی و بستۀ بهداشتی برای کارکنان خبر داد و افزود: بسته های لوازم بهداشت 
فردی تهیه شد و در اختیار پرسنل و رانندگان ترابری قرار گرفت. دستگاه های 
تب سنج مادون قرمز برای محل های موردنیاز تهیه گردید و نحوۀ استفاده از آن 
توسط واحد اورژانس به افراد آموزش داده شد. در گیت ورودی کارکنان، دوربین 
های حرارتی جهت تب سنجی آنلاین نصب گردید. این دوربین ها توسط پرسنل 
حفاظت فیزیکی کنترل میشود. اقلام بهداشتی و دستورالعمل رعایت نکات 
بهداشتی در ورودی های شرکت به رانندگان مکانیزم های سنگین تحویل 
داده میشود. بستۀ آموزش مقابله با کرونا و اجرای آن به صورت مجازی برای 

کلیۀ پرسنل تدوین شد و عملیات غربال گری کلیه کارکنان شروع گردید.

فولاد مبارکه؛ معین کشور
در مقابله با ویروس کرونا

 نوســان: گروه فولاد مبارکه و دانشگاه 
صنعتی اصفهان در احداث خط تولید ماسک 
اســتاندارد همکاری کردند. عباس اکبری 
محمدی معاون نیروی انسانی و سازماندهی 
فولاد مبارکه با بیان این خبر گفت: همراستا 
با مســولیتهای اجتماعی و حفظ و ارتقای 
سلامت جامعه و پرسنل خدوم بهداشت و 
درمان کشور با هدایت و حمایت مدیر عامل 

شــرکت فولاد مبارکه با توجــه به کمبود 
ماسک های استاندارد N95 به دلیل شرایط 
جاری کشور ناشی از شــیوع ویروس کرونا 
و محدود بودن ظرفیت تولیــد و نیاز بالای 
مردم به این کالا، قراردادی مابین شرکت آتیه 
فولاد نقش جهان از شرکت های گروه فولاد 
مبارکه به عنوان تامین کننده مالی، احداث 
خط تولید ماسک استاندارد N9۵ و دانشگاه 

صنعتی اصفهان به عنوان طــراح و دارنده 
دانش فنی و مجــری احداث منعقد گردید 
تا با راه اندازی این خط پیشرفته و اتوماتیک 

قسمتی از نیاز جامعه تامین گردد. 
همچنین دکتر سید مهدی ابطحی رئیس 
دانشگاه صنعتی اصفهان نیز با اشاره به شرایط 
کشور افزود: همواره شرایط سخت باعث بروز 
و ظهور توانمندی ها و استعداد های داخلی 

می شود و دانشگاه صنعتی اصفهان با تکیه 
بر توانمندی  علمی و دانشی و امکانات خود 
مســئولیت طراحی و احــداث خط تولید 
ماسک اســتاندارد N95 در محیطی تمیز 
و ایزوله را به عنوان خدمتی به مردم عزیز به 
عهده گرفته است . وی تاکید کرد: این خط 
از پیشرفته ترین و بزرگترین خطوط تولید 

ماسک استاندارد در کشور خواهد بود.  

فولاد مبارکه و دانشگاه صنعتی اصفهان در احداث خط تولید ماسک استاندارد مشارکت کردند؛

بهره برداری از پیشرفته ترین خط تولید ماسک کشور
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 نوسان: نماینده مردم خمینی شهر 
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در 
یکی از راه هایی که منجر به جهش 
تولید می شود برداشتن موانع کسب 

کار از سر راه تولیدکنندگان است.
خصوص  در  ابطحی  محمدجواد 
نامگذاری سال 1۳99 به عنوان سال 
"جهش تولید" از سوی رهبر معظم 
انقلاب، اظهار کرد: در سال "جهش 
تولید" باید به بحث کمیت و کیفیت 
کالاها توجه کنیم. اگر بخواهیم جهش 
تولید محقق شود کافی نیست میزان 
بالا  وزن  نظر  از  را  تولید محصولات 
این است  این کار  بلکه لازمه  ببریم 
که کیفیت محصولات به شکل قابل 
رغبت  با  مردم  تا  رود  بالا  توجهی 

بیشتری کالای ایرانی بخرند.
و  آموزش  کمیسیون  عضو  این 
اسلامی،  شورای  مجلس  تحقیقات 
گفت: همچنین دولت به جای اینکه 
به طور مستقیم به تولید کننده یارانه 
کالای  خرید  "بن های  باید  بدهد 
ایرانی" به مردم بدهد تا افراد کالای 
و  هدفمند  مصرف  و  بخرند  ایرانی 
گرفته شود.  رویه  بی  واردات  جلوی 
همچنین باید با قاچاق کالا به شکل 
با  قضایی  دستگاه  و  برخورد  جدی 
این خصوص  در  خود  ظرفیت  تمام 

وارد میدان شود.
از  دیگر  یکی  کرد:  تصریح  ابطحی 
تولید  جهش  به  منجر  که  راه هایی 
کسب  موانع  که  است  این  می شود 
کرونا  ویروس  شود.  برداشته  کار  و 
نشان داد به جهت ضرورت، بسیاری 
از  پاگیری که  و  از مجوزهای دست 
طریق عادی دست و پای تولید کننده 

را می بندد باید برداشته شود.
 اگر می خواستید یک خط تولید را 
تغییر یا افزایش دهید باید هفت خوان 
رستم را طی می کردید و امضاهای 
متعدد را می گرفتید تا با چنین کاری 
ویروس  شیوع  با  اما  شود،  موافقت 
کرونا دیدیم که این موانع به راحتی 
برداشته شد و تولید اقلام بهداشتی و 
پزشکی به شکل چشم گیری افزایش 

پیدا کرد.
در  شهر  خمینی  مردم  نماینده 
اسلامی، گفت: پس  مجلس شورای 
هم،  عادی  شرایط  در  توانیم  می  ما 
باشیم  نداشته  را  موانع کسب و کار 
خصوص  این  در  باید  دولتمردان  و 
اهتمام کنند و موانع گمرکی، مالیاتی 

و تامین اجتماعی را بردارند. 
مقام معظم رهبری به درستی این نام 
را برای سال جدید برگزیدند چرا که با 
این رکودی که در اثر کرونا بر دستگاه 
های اقتصادی کشور حاکم می شود 
تولیدی  بخش های  نامگذاری  این  با 
بیشتری  تکانِ  خود  به  صنعتی  و 

می دهند. 
به مجلس آینده خوش بین هستم و 
دستگاه قضایی هم در ریل خود به 
خوبی حرکت می کند و دولت هم 
است.  رفع مشکلات  برای  تلاش  در 
وی گفت: در سال گذشته هم به طور 
نسبی رونق تولید شکل گرفت و اگر 
میزان تولید سال 9۸ را با دو سال قبل 
از آن مقایسه کنید متوجه می شوید 
اقتصادی  شاخص های  و  تولید  که 
و  است  یافته  افزایش  زیادی  حد  تا 
کارخانه هایی که تعطیل بودند دوباره 
و  کشاورزی  بخش  در  و  افتادند  راه 
پتروشیمی رونق تولیدِ خوبی داشتیم.

معاون بهره برداری شرکت آبفای استان اصفهان گفت: با شیوع ویروس کرونا مصرف 
آب در اصفهان 1۳ درصد افزایش یافت. ناصراکبری،  نظارت بر کیفیت آب را به شبکه 
بهداشت مرتبط دانست و گفت: آبی که وارد شــبکه توزیع می شود با نظارت دانشگاه 
علوم پزشکی و معاونت بهداشت اســت و کنترل کیفیت با تایید بهداشت استان انجام 
می شود. وی گفت: با توجه به شیوع کرونا میزان کلرآب بین ۰.۸ تا 1 تثبیت شده و آب 

اصفهان یکی از باکیفیت ترین آب شرب کشور است.

مدیر کل فرودگاه های استان اصفهان از کاهش 7۰ درصدی پروازهای این فرودگاه در 
نوروز 1۳99 خبر داد. حسن امجدی، اظهار کرد: با توجه به لغو تمام پروازهای خارجی 
این فرودگاه از زمان شیوع ویروس کرونا در کشور، پروازهای مسافری این فرودگاه تنها 
در مسیرهای داخلی انجام شــد. وی افزود: تعداد ۲۴۸ نشست و برخاست از تاریخ ۲۸ 
اسفند 1۳9۸ تا تاریخ 1۵ فروردین امســال در این فرودگاه انجام شد که در مقایسه با 

مدت مشابه در سال قبل شاهد کاهش 7۰ درصدی هستیم.

کاهش 70 درصدی پروازهای فرودگاه اصفهان صرفه جویی ضروری است

گزارش

گزارش

رفع موانع کسب و کار
لازمه "جهشِ تولید"

منصور یزدی زاده خبر داد :

گلشیرازی با اشاره به نامگذاری امسال از سوی 
مقام معظم رهبری با عنوان جهش تولید، 
گفت: از جمله راهکارهای برون رفت از این 
بحران استفاده از ظرفیت جوانان کشور و 
تحریک تقاضا در جامعه است تا بتوانیم رکود 
ناشی از ویروس کرونا را به حداقل برسانیم. 
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان ادامه داد: از سوی 
دیگر اهالی کسب و کار و دولتمردان باید با 
اتخاذ سیاست های درست، دقیق و کارآمد 
موجب جهش تولید شوند تا تبعات ناشی از 

ویروس کرونا بر اقتصاد کشور کاهش یابد.

پسا کرونا با 
بسته های حمایت اقتصادی

وی با بیان اینکه بعد از اعلام رسمی شیوع 
از  اصفهان  بازرگانی  اتاق  در کشور،  کرونا 
اسفند ماه 1۳9۸ کمیته پیشگیری از ویروس 
کرونا را با همکاری دانشگاه علوم پزشکی در 
دستور کار خود قرار داد، افزود: اتاق نسل 
سوم بازرگانی اصفهان این وظیفه اجتماعی 
را به عنوان اتاق مشکل گشا انجام داده است 
و در گام بعدی پس از مهیا کردن مقدمات 
بهداشتی و درمانی، حمایت های معیشتی از 
مشاغلی که از ویروس کرونا آسیب دیده اند 
را مورد توجه قرار داده است و از امروز توزیع 
این بسته ها با همکاری دانشگاه علوم پزشکی، 
بسیج و سپاه اصفهان آغاز شده و این کار به 

صورت روزانه ادامه خواهد یافت.
گلشیرازی با بیان اینکه رسالت مهم اتاق 
به  ویژه  توجه  بازرگانی در شرایط کنونی 
حوزه اقتصاد و کسب و کار است، اظهار کرد: 
به همین منظور چند جلسه با اقتصاددانان، 
هیئت نمایندگان و کارشناسان اقتصادی 
از سوی اتاق اصفهان برگزار شده است و به 
دنبال آن از سوی این مجموعه پیشنهاداتی به 
بدنه سیاست گذار کشور جهت کاهش تبعات 
اقتصادی ناشی از شیوع ویروس کرونا ارائه 
شده است. وی تاکید کرد: شاه کلید کاهش 
آثار سوء شیوع کرونا بر اقتصاد کشور، حمایت 
از تامین مالی بنگاه ها و کمک به افزایش 
تقاضای داخل با استفاده از ظرفیت جوان 
کشور است. رئیس اتاق بازرگانی اصفهان 
تصریح کرد: به طور قطع ارائه بسته های 
اقتصادی و ایجاد ساختار و سازوکار هوشمند، 
می تواند تبعات اقتصادی بحران مالی پسا 

کرونا را به حداقل برساند.

بسته هایی حمایتی 
کافی نیست 

وی با بیان اینکه در پی کاهش بهای نفت و کالا 
در بازارهای جهانی طی سال جاری، به طور 

قطع ارزش صادرات در کشور کاهش می یابد، 
گفت: از سوی دیگر پس از شیوع ویروس کرونا 
شاهد بسته شدن مرزهای کشورهای همسایه 
همچون ترکیه و عراق بر فعالان اقتصادی و 
صادرکنندگان بودیم، در حالیکه ارزش سالیانه 
صادرات به کشورهای همجوار 1۰ میلیارد 
دلار است اما اکنون در حوزه صادرات با نوعی 
محدودیت تقاضا روبرو شده ایم. گلشیرازی 
همچنین با اشاره به کاهش ارزش پول ملی 
در پی محدودیت اعمال شده برای فعالان 
اقتصادی ایرانی از سوی FATF، اظهار کرد: 
برای حفظ بازارهای صادراتی دولت و صندوق 
اعتباری  خطوط  ایجاد  با  صادرات  توسعه 
ویژه می توانند شرایط ویژه ای را برای فعالان 
اقتصادی مهیا کنند. وی در خصوص همکاری 
بانک ها با بخش خصوصی در پی شیوع ویروس 
کرونا، اظهار کرد: در این خصوص دولت بسته 
هایی حمایتی ارائه کرد که ناکافی بود و تجربه 
نشان داده که حمایت های پول پاشی دولت 
و بانک ها از بخش خصوصی موثر نیست، چرا 
که شبکه بانکی و دولت در این گونه سیاست 
ها چابک عمل نکرده و حتی برخی طرح ها 
که جهت تسهیلات به بانک ها معرفی شده 
اند، مورد عمل قرار نگرفته اند. وی به پیشنهاد 
اتاق اصفهان اشاره کرد و توضیح داد: روند ارائه 
تسهیلات برای تأمین مالی بنگاه ها باید بدون 
واسطه و مستقیماً از سوی دولت صورت گیرد و 
باید حدود 1۵ برابر تولید ناخالص داخلی کشور 
به عنوان تسهیلات دوساله در اختیار بنگاه های 

اقتصادی قرار گیرد.
گلشیرازی با بیان اینکه گام دوم پیشنهادات 
اتاق اصفهان، اعطای سرمایه در گردش به 

بنگاه های اقتصادی است، گفت: در این پیشنهاد 
دولت می تواند معادل اظهارنامه فصل سوم 
سال 1۳9۸، تسهیلات و به نوعی سرمایه در 
گردش در اختیار بنگاه های اقتصادی قرار دهد. 

بی بهره بودن بخش خصوصی 
از حمایت های دولت 

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با بیان اینکه 
پیش از این نیز بنگاه های دولتی، شبه دولتی و 
خصولتی از نظر اعتبارسنجی در شبکه بانکی، 
به راحتی تسهیلات دریافت می کردند، تاکید 
کرد: در بسته حمایتی دولت این بخش مجدداً از 
تسهیلات دولت بهره مند می شوند و بدنه بخش 
خصوصی همچنان از این حمایت ها بی بهره 
خواهد ماند، بنابراین دولت باید در جزئیات نظام 

تسهیلاتی خود تجدید نظر کند.
وی همچنین زیان ناشی از تداوم ویروس کرونا 
بر اقتصاد ملی و تولید ناخالص داخلی را بین 9 تا 
17 درصد اعلام کرد و گفت: با توجه به تاثیرات 
بالای اقتصاد استان در بخش های گردشگری 
و خدمات، این زیان ۳۰ درصد بالاتر از کشور 
است و موجب افت ۲۰ درصدی سهم استان 

اصفهان در تولید ناخالص داخلی خواهد شد.
گلشیرازی خواستار جبران تولید ناخالص ملی 
آسیب دیده در مدت سه ماه توسط دولت شد 
و گفت: کمک حمایتی کوتاه مدت به مشاغلی 
که طی این دوره دچار آسیب شده اند از دیگر 
خواسته های بخش خصوصی از دولت است. 
وی در پایان سخنان خود توجه ویژه به اقتصاد 
دانش محور و استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان را در رفع بحران های موجود 
در حالی مهم دانست که بیش از ۲ هزار طرح 
این شرکت ها در بازاریابی بخصوص در سطح

 بین الملی دچار مشکل است که می توان 
با استفاده از ظرفیت کشور ثالث با توجه به 
محدودیت های حادث شده بر اثر تحریم، این 

مشکل را مرتفع نمود. 

رکود تورمی عمیق
بی توجهی به کرونا 

نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: بی 
توجهی به آثار بحران کرونا در نظام اقتصادی 
موجب رکود تورمی عمیقی در کشور خواهد 
شد. حمیدرضا قلمکاری نیز در این نشست 
خبری، با اشاره به آثار متاثر از ویروس کرونا بر 
اقتصاد کشور، اظهار کرد: با نگاهی به اقتصاد 
بین الملل و اقتصاد ایران، ویروس کرونا بر بخش 
های مختلف از جمله گردشگری، هتلداری، راه، 
حمل و نقل، پوشاک و ... اثر خواهد گذاشت. 
وی با بیان اینکه اتاق بازرگانی اصفهان مطابق 
آمارهای موجود و جهانی و پایش زمستانه خود 
از نظام اقتصادی ایران، عواقب بحران مالی کرونا 
را تا حدودی در سه سناریوی خوش بینانه، 
واقع بینانه و بدبینانه پیش بینی کرده است، 
تصریح کرد: به طور قطع برای حفظ اشتغال و 
تولید در سال جهش تولید نیازمند تامل هستیم 
و با توجه به زیرساخت های اقتصادی باید 

اقدامات زیربنایی انجام دهیم. 
به گفته نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، 
برای کاهش خسارات  اقتصادی ناشی از کرونا 
در تولید ناخالص داخلی نیازمند بسته های 
حمایتی، تامین نقدینگی بنگاه ها و جلوگیری 
تعطیلی  از  و ممانعت  نیروی کار  اخراج  از 
مختلف  های  بخش  در  تولیدی  واحدهای 

اقتصاد کشور هستیم.
 وی همچنین پیشنهاد داد؛ برای بهبود شرایط 
تنفس  بحران کرونا،  از  ناشی  آثار  از  تولید 
پرداخت های مالیاتی و بیمه باید تا سال 1۴۰۰ 

به تاخیر افتد.
قلمکاری افزود: برای جلوگیری از کاهش تولید 
ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی باید از 
ظرفیت جوان جامعه و مصرفی استفاده کنیم و 
تسهیل اعتبار خرید، تشویق به ازدواج، ساخت 
و تامین مسکن و ... در دستور کار قرار گیرد و 
در چنین شرایطی توجه به صنایع پیشران در 
زنجیره تولید بسیار بااهمیت است. وی اظهار 
کرد: اتاق بازرگانی اصفهان مطابق اطلاعات 
موجود آثار ناشی از بحران ویروس کرونا را در 
هشت سرفصل به صورت تأثیرات بخشی و 
تأثیرات در اقتصاد کلان بررسی کرده است که 
بی توجهی به این آثار در نظام اقتصادی موجب 

رکود تورمی عمیقی در کشور خواهد شد.
 نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با بیان اینکه 
در بررسی های صورت گرفته رشد اقتصادی 
استان اصفهان حتی پیش از بحران کرونا منفی 
بود، تصریح کرد: شرایط اقتصادی این استان 
به دلیل پراکندگی بخش های مختلف آن 
به  ویژه خدمات، نسبت به سایر استان های 
کشور در بحران کرونا بسیار سخت تر و بدتر 
است، بنابراین باید نسبت به این موضوع 

اقدامات عاجلی صورت گیرد.

آثار انتشار  ویروس کرونا بر اقتصاد استان و کشور در نشست خبری آنلاین اتاق اصفهان ارزیابی شد؛

پسا کرونای کسب و کارها
گلشیرازی: ارائه بسته های اقتصادی و ایجاد ساختار هوشمند، تبعات اقتصادی بحران مالی پساکرونا را به حداقل می رساند

citizen

با همت تلاشگران خود در سال   نوسان: ذوب آهن اصفهان 
۱۳۹۸ موفق به ثبت رکوردهایی در تولید ، فروش و صادرات 
گردید و این موفقیت ها با وجود مشکلات عدیده سال گذشته 
اولیه و نقدینگی و شیوع بیماری  از جمله کمبود شدید مواد 

کرونا حاصل شد.

منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با بیان این خبر ، گفت : 
در  بودیم  مواجه  بسیاری  با مشکلات  آنکه در سال گذشته  با وجود 
بخش تولید با ۵ درصد افزایش نسبت به سال 1۳97 به عدد ۲ میلیون 
و ۵۲6 هزار تن تولید چدن رسیدیم که منجر به ثبت رکورد جدیدی 
در تولید سالانه این شرکت با دوکوره بلند شد و در تاریخ ذوب آهن 
نیز دومین رکورد تولید سالانه محسوب می شود. وی افزود : در بخش 
فروش نیز به لحاظ درآمد و تناژ رکورد زدیم و همچنین با یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن صادرات ، در این بخش و همچنین به لحاظ درآمدزایی 
رکورد جدیدی در این شرکت ثبت شد که جزئیات آن پس از افشا در 

سامانه کدال ، قابل انتشار خواهد بود .
مدیرعامل ذوب آهن در خصوص شرایط کنونی ارزش سهام این شرکت 
گفت : بزرگترین مشکل ما این است که میزان سهم شناور ذوب آهن 
بازار جولان  این  اصفهان بسیار بالاست و متاسفانه نوسان گیران در 

می دهند .
 البته تا آنجا که موفق به اخذ موافقت هیات مدیره شدیم ، بازارگردانی 

کردیم و آنچه در توان ما بود انجام دادیم . 
وی تصریح کرد : امسال با تدبیر مقام معظم رهبری سال جهش تولید 
نام گرفته است و این نوید را می دهیم که این مجتمع عظیم صنعتی 

توانایی ، ابزار و ظرفیت لازم برای جهش تولید را دارد . 
محقق شدن این مهم ، نیازمند آن است که مطابق منویات مقام معظم 
رهبری ، دولت به اندازه سهم خود از این شرکت حمایت کند و مواد 

اولیه به ویژه سنگ آهن را تامین نماید. 
وی افزود : ذوب آهن اصفهان تولید حدود 11 درصد فولاد کشور را 
به عهده دارد و اگر دولت تنها 11 درصد سنگ آهن کشور را به این 
شرکت اختصاص دهد ، 1۰ میلیون تن سنگ آهن به این شرکت می 

رسد . 
اما انتظار ما تنها حدود 7 میلیون تن سنگ آهن است که انتظار زیادی 

نیست و این سنگ آهن را رایگان نیز نمی خواهیم . 
نیز  اگر همانند کنسانتره ،گندله و DRI، برای سنگ آهن  در واقع 
سهمیه بندی انجام شود ،  جهش تولید در این شرکت  محقق می شود 

و ذوب آهن به تولید ۳ میلیون و ۵۰ هزار تن می رسد .
مدیرعامل ذوب آهن یادآور شد : با تامین سنگ آهن به میزان مذکور 
، به لحاظ کمی به افزایش ۲۰ درصدی در تولید می رسیم و به لحاظ 
کیفی مشابه سال گذشته که انواع ریل تولید شد ، امسال نیز محصولات 

جدیدی تولید می کنیم . 
یزدی زاده ، با اشاره به اینکه محصولات جدید ، ارزش افزوده بالایی 
دارد ، افزود : تولید این محصولات باعث می شود سودآوری شرکت 
به  خوبی  بسیار  کمک  که  شود  صفر  انباشته  زیان  و  یافته  افزایش 
سهامداران می کند  و عامل اصلی رشد ارزش سهام این شرکت است. 
وی با اشاره به اینکه برنامه ذوب آهن در سال گذشته ، صفر کردن 
زیان انباشته بود که به دلایلی محقق نشد ،  افزود : برای دست یابی به 
این هدف و برون رفت از شرایط فعلی ابزارهای لازم را داریم تا بتوانیم 
در سال جاری ، هم معیشت پرسنل را بهبود بخشیم و هم سهامداران 

را خوشحال کنیم .
مدیرعامل ذوب آهن با اشاره به شیوع بیماری کرونا که یک بحران 
جهانی را ایجاد کرده است ، گفت :  کشور ما نیز بامشکلات شیوع 
این بیماری مواجه است و با این حال با تدبیر کل نظام در مقایسه با 
سایر کشورها شرایط بهتری داریم و البته همه باید برای شکست کرونا 

تلاش کنیم . 
و  تولید  با  اصفهان  آهن  ذوب  جمله  از  و  کشور  صنایع   : افزود  وی 
همچنین رعایت مقررات بهداشتی تا آنجا که توان دارند  با این بحران 

مقابله می کنند. 
یزدی زاده اقدامات ذوب آهن اصفهان در جهت مدیریت بحران مذکور 
را بسیار چشمگیر دانست و گفت :  هم در داخل این مجتمع عظیم 
صنعتی و هم در منطقه اقدامات بسیار خوبی برای مهار این بیماری 
توسط ذوب آهن اصفهان انجام شده است که این کار در کنار حفظ 

تولید صورت گرفت.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ، اقدامات  بیمارستان شهید مطهری این 
شرکت در مقابله با کرونا را فراتر از مسئولیت های اجتماعی دانست و 
گفت : این مجتمع درمانی به عنوان یک سرمایه چند صد میلیاردی 
کاملًا در خدمت این پیکار بزرگ بوده و اقدامات و آماده سازی خود را 
زمانی آغاز نمود که بیماری کرونا تنها در کشور چین شیوع یافته بود . 
بیماری  این  با  مقابله  برای  روزی  شبانه  ما  همکاران  کلیه  همچنین 
فعالیت کردند تا کمترین آسیب را ببینیم و تا کنون نیز این امر نتایج 

مثبتی در پی داشته است و به خوبی مدیریت شده است . 
یزدی زاده ابراز امیدواری کرد که ذوب آهن اصفهان در سال جاری 
باهمت تلاشگران ، حمایت دولت و تدابیر مسئولین خود بتواند ، جهش 

تولید را که مورد نظر مقام معظم رهبری است محقق سازد .

رکوردهای ذوب آهن 

در تولید، فروش و صادرات درسال 13۹8

نخستین نشست خبری رییس اتاق بازرگانی اصفهان در سال ۹۹ به صورت آنلاین برگزار شد. در این 
نشست، مسعود گلشیرازی با تشریح وضعیت اقتصاد کشور و استان در شرایط کنونی شیوع ویروس 
کرونا، اظهار کرد: امروز می طلبد تا صاحبان رسانه با هم اندیشی بیشتر در کنار اقتصاددانان و اندیشمندان و اتخاذ تدابیر 
و راهکارهای مناسب، تبعات و آثار ناشی از شیوع ویروس کرونا را بر اقتصاد، کسب و کار و معیشت کشور به حداقل 
برسانند. او با پیش بینی اینکه تأثیرات ناشی از ویروس کرونا بر اقتصاد اصفهان بین ۲۲ تا ۳۵ هزار میلیارد تومان متغیر 
است، گفت: وضعیت اصفهان از آثار اقتصادی ویروس کرونا نسبت به کشور اسفناک تر است و تمام اهالی کسب و کار و 

ارکان دولت باید در کنار هم  خسارت های ناشی از این بحران به حداقل برسانند.

گزارش
گروه شهری

قلمکاری : 

برای کاهش خســارات  اقتصادی ناشــی از کرونا، 
نیازمند بســته های حمایتی، تامیــن نقدینگی 
بنگاه ها و جلوگیری از اخراج نیروی کار و ممانعت 

از تعطیلی واحدهای تولیدی هستیم



اختلال بدشـکلی بدن)BDD( یا "خودزشـت 
انـگاری" وضعیتـی اسـت کـه فـرد بـه شـکلی 
وسواسـی از قسـمتی؛ یـا تمـامِ ظاهـر خـود 
ناراضـی اسـت و باعـث بـروز اختـلال در روابط 
اجتماعـی او مـی شـود. قضـاوت هایـی که فرد 
دربـاره بدنـش دارد و نیـز قضـاوت هایـی کـه 
دیگـران دربـارۀ بـدن او دارنـد از جمله مـوارد مورد توجـه برخی جامعه 
شناسـان اسـت. سـوالهای مطـرح در ایـن سـنخ مطالعات آن اسـت که 
قضـاوت مـا دربـاره بدنمان چگونه شـکل می گیـرد؟ چگونه بـرای بدن 
"استانداردسـازی" مـی شـود و رسـانه هـا در ایـن فراینـد چـه نقشـی 
دارند؟ طبق تحقیقات، "خودزشـت انگاری" ؛ در زنان بیشـتر مشـاهده 
مـی شـود. آنـان عمومـا به دلیـل "خـوش انـدام جلـوه کـردن" نگران 
وضـع بـدن خـود هسـتند و به همیـن دلیل گرفتـار رژیم هـای لاغری 
متعـدد و روش هـای گوناگـون مدیریـت بـدن می شـوند تا مبـادا چاق 

بـه نظـر آینـد و منزلـت اجتماعی شـان کاهـش یابد. 
چاقـی امـا قصه جالبـی دارد. جامعه شناسـان نشـان داده انـد که برای 
مثـال در تاریـخ کشـورهای اروپایـی، زمانی که دسترسـی به غـذا برای 
همـه اقشـار جامعه آسـان نبـود "چاقی" مایۀ کسـب منزلـت اجتماعی 
می شـد، ولی در دوران معاصر و با دسترسـی بیشـتر مردم به غذا، قصه 
بر عکس شـده اسـت.  در قرن بیسـتم برخی از فعالان اجتماعی نسبت 
بـه "تبعیـض مبتنـی بر سـایز آدم ها" )لاغـری و چاقی( هشـدار دادند. 
آنـان معتقـد بودند که نوعـی ایدئولوژی پنهـان با عنوان "سـایزگرایی" 
Sizeism در جامعـه رخنـه کـرده اسـت که طبق آن، به کسـانی که 
در "سـایز اسـتاندارد" قـرار نمی گیرند نـگاه توهین آمیزی وجـود دارد. 
گروهـی از فعـالان حقوق زنـان "جنبش پذیرش اجتماعی چـاق ها" را 
راه انداختنـد و بـه جامعه در خصوص وجود تبعیض و نگاه تمسـخرآمیز 
علیـه آدم هـا هشـدار دادند. بسـیاری از این فعالان، رسـانه های جمعی 
را مقصّـر ردیـف اول معرفی کردند. آنان با بررسـی فیلم های سـینمایی 
ایـن سـوال را مطـرح کردنـد که چـرا هالیـوود هیچ وقت یـک زن چاق 
را در نقـش یـک معشـوقۀ رمانتیـک در نظـر نمـی گیـرد و آنـان غالبـا 
در نقـش آدم هـای دسـت و پـا چلفتـی ظاهر می شـوند؟ آیـا در بطن 
ایـن نـوع برخوردهـا، تقسـیم جامعه بـه بدن هـای زشـت/زیبا، بهنجار 
و نابهنجـار قـرار نـدارد؟ امـروزه انجمـن های بیـن المللـی مختلفی در 
خصـوص پذیرش اجتماعی سـایزهای بدنی مختلـف فعالیت می کنند. 
ایـن انجمـن هـا می پرسـند که چـرا سـایز بدن بایـد مایه شرمسـاری 

آدم ها باشـد؟
بـه نظـر می رسـد کـه وضعیـت خودزشـت انـگاری در بین مـا ایرانیان 
ایدئولـوژی  واقـع  باشـد. در  زنـان جامعـه جـدی  بیـن  بیشـتر در  و 
"سـایزگرایی" و  دغدغـۀ "انـدام اسـتاندارد" بر جامعه ما سـایه انداخته 
اسـت. نکتـۀ قابـل تأمـل آن اسـت کـه خود زنـان نیز زنـان دیگـر را بر 
حسـب همین "بدن استانداردسـازی شـده توسـط رسـانه هـا" ارزیابی 
مـی کننـد. زنـان قبـلا از "نـگاه خیـرۀ مردانـه" رنـج مـی بردنـد و هم 
اکنـون بـا گسـترش ایدئولوژی " سـایزگرایی" بایـد نگران "نـگاه خیرۀ 
زنانـه" هـم باشـند! و بـاز نکتـه قابل تأمـل آن اسـت که در کشـورهای 
اروپایی و با گسـترش جنبش های پذیرش اجتماعی سـایزهای متنوع، 
"دوسـت داشـتنِ بـدنِ خـود" تبدیل بـه ارزش شـده اسـت. در خیابان 
های کشـورهای اروپایی مشـاهده زنـان چاقی که با نوع لباس هایشـان 
هیـچ اصـراری بـر پنهان کـردن چاقی خـود ندارنـد امری عادی اسـت. 
آنـان نگـران قضـاوت دیگـران درباره خودشـان نیسـتند و بـدن خود را 
دوسـت دارنـد. گویـا ایـن وضعیت هنوز در کشـور ما حل نشـده اسـت. 
بسـیاری تـلاش مـی کنند تا به هر شـکلی بـه الگوی "بدن اسـتاندارد" 
برسـند. مسـأله اینـان کمتـر سـلامتی، بلکـه بیشـتر کسـب پرسـتیژ 
اجتماعی و "سـرآمدی" اسـت. نتیجه محتوم چنین فرایندی؛ یکسـانی 
و تشـابه همـه چهـره هـاا و رنگ باختن تنوعـات اجتماعـی خواهد بود. 
جامعـه شناسـی بـه نـام » دیویـد رایزمـن « فرهنـگ هـا را بـه سـه 
دسـته تقسـیم مـی کنـد. نخسـت » فرهنـگ هـای سـنت-راهبر« که 
در آن هنجارهـای سـال هـای بسـیار دور بـه آدم هـا مـی گوینـد چـه 
کننـد. دوم فرهنـگ هـای دیگر-راهبـر کـه در آن "دیگـران" بـه ویـژه 
رسـانه هـای جمعـی بـه آدم هـا مـی گوینـد کـه چـه رفتاری داشـته 
باشـند. سـوم فرهنـگ هـای درون-راهبـر کـه در آن آدم هـا بـا توجـه 
بـه تجـارب، موقعیـت و شـرایط شـخصی شـان و بـا تکیـه بـر تعقل و 
تشـخیص خودشـان، راهـی را که مناسـب شـان اسـت برمـی گزینند. 
رایزمـن معتقـد اسـت کـه در دنیـای جدید، رسـانه های جمعـی مدام 
تـلاش مـی کنند انسـان دیگر-راهبر بسـازند. این رسـانه ها مـدام برای 
مـا "استانداردسـازی" مـی کننـد که یکی از آنهـا هم "بدن اسـتاندارد" 

است.
قطعـا مـا وقتـی اندامـی سـالم و متناسـب)از نظـر خودمـان( داریـم 
خوشـحالیم و ایـن احتمالا به ما اعتماد بنفس بالایی می دهد. پرسـش 
آن اسـت کـه آیا ما بر اسـاس تصویـری کـه از " بدن اسـتاندارد" داریم 
دربـاره دیگـران قضـاوت نمی کنیم؟ ما چقـدر در روابـط اجتماعی مان 
بـدن هـا را به جنوب یا شـمال شـهری، تهرانی یا شهرسـتانی، باکلاس 
و بی کلاس تقسـیم می کنیم و رفتارمان را طبق همین تقسـیم بندی 

تنظیم مـی کنیم؟ 

تصمیــم گیــری از 
برتریــن و  انــرژی 
مهمترین  همچنین 
فعالیت آگاهانه بشر 
اســت. اما  با وجود 
داشتن  مســئولیت 
در مقابــل   تصمیم 
های اتخــاذی ،خود 
گیــری  تصمیــم 
غیر اختیاری و اجباری اســت یعنی ما اغلب بدون اراده و 
خواســت خودمان در معرض تصمیم گیری قرار گرفته و 

مجبور به انتخاب بین راه حل های  موجود هستیم.
کرونا بدون درخواســت و اراده ما آمده و مــا را مجبور به 

تصمیم گیری کرده است .
هر تصمیمــی دارای تبعات اســت و هرچقدرگزینه ها و 
نتایج ناشی از آن مبهم باشــند تصمیم گیری سخت تر 
خواهد بود، اما موفقیت و یا شکست هر فرد و یا سیستمی 
بستگی به مهارت و توانایی او در تصمیم گیری دارد و در 
واقع موفقیت یا شکســت میوه های فرایند حل مسئله و 
تصمیم گیری هستند .در این میان تصمیم نگرفتن خود 

یک تصمیم است که بیان نمی شود اما صورت می گیرد .
تصمیم گیری با فاکتور زمان مرتبط اســت و چون زمان 

دایما در حال گذر است  فرایند تصممیم گیری را سخت و 
پیچیده تر می کند. 

تصمیمی ارزشمند است و نتایج بهتری را می دهد  که به 
نگام  باشد؛  یک تصمیم ثابت قبل و بعد از وقت مناسب می 

تواند غلط ، فاقد هرگونه ارزش و یا حتی خطرناک باشد .
از بحث های مهم مطــرح در تصمیم گیری بحث فوبیای 
تصمیم گیری ، یا همــان ترس از تصمیم گیری اســت  
یکی از نشانه های آن خرد کردن تصمیم به تصمیم های 
کوچک است  یعنی یک تصمیم بزرگ را به چند تصمیمم 
کوچک خرد کنیــم مثلا به جای تعویض خانــه اقدام به 

تعویض اثاثه و ی رنگ کردن دیوارها خانه کنیم.
از نشــانه دیگر آن به عقب انداختن است یعنی دایما یک 
تصمیم را  به بهانه های مختلف به عقب بیاندازیم به عنوان 
مثال به جای استعفا و ترک محل کار هر روز  با نارضایتی  
در محل کارحاضر شده  و آن را به روزها و هفته های آتی 

موکول می کنیم .  
به نظر می رسد در برخورد با کرونا  بیشتر مسئولین کشور 
ها به دلیل بزرگی تصمیم   دچــار فوبیای تصمیم گیری 
شــده اند و تلاش می کنند تصمیم ها را  خــرد کرده و یا 
به تاخیر بیاندازند و یا ســعی می کنند  تصمیم نگرفته و 
تصمیم گیری را بــه افراد دیگر واگذار کننــد تا از تبعات 

مسئولیت آن فرار کنند .

سال ششم
شماره صد و بیست و سه

19 فروردین 1۳99
1۳ شعبان 1۴۴1

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸1۵۸9۸1۸6۵
 تلفن: ۰۳1-۳۲617۸۵9

 توزیع:آرمان پخش

رؤسای سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی )فائو(، سازمان بهداشت جهانی و سازمان 
تجارت جهانی با صدور بیانیه ای مشترک هشدار دادند که اگر مقامات کشورها نتوانند 
بحران ویروس کرونا را کنترل کنند، احتمال کمبود مواد غذایی در سراسر جهان وجود 
دارد.به  گزارش خبرگزاری فرانسه بسیاری از دولت ها کسب وکارهای خود را به حالت 
تعطیل درآورده اند تا انتشار ویروس را کُند کنند، اما این منجر به کاهش شدید تجارت 

بین المللی و زنجیره های عرضه مواد غذایی شده است. 

رییس کل بانک مرکزی از آمادگی بانک مرکزی برای اجرای عملیات گسترده بازار 
باز خبر داد. عبدالناصر همتی در پست اینستاگرامی خود نوشته است: در شرایط 
سخت، بانک های مرکزی دنیا در خط مقدم قرار دارند و با کاهش نرخ های بهره 
و خرید اوراق دولتی به نجات اقتصاد کمک می کنند. مسیر انجام این دو از طریق 
کریدور نرخ سود بین بانکی و اجرای عملیات بازار باز است. خوشبختانه این دو 

ابزارپولی نه تنها درسال گذشته طراحی، بلکه عملیاتی هم شد.

بازار پول در انتظار اتفاق بزرگنگرانی برای کمبود غذا در شرایط کرونا

ناکجا
یا آرمانشهر

به من خیره نشوید
من بدنم را دوست دارم

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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 کتاب “آرمانشهر” نوشته تامس مور، 
متفکر بریتانیائی  با ترجمه کم مانند 
داریوش آشوری چنان به دلم  نشست  
که مرا بر آن داشت تا یادداشت زیر را 

بنویسم:
توماس مور، نویسنده کتاب اتوپیا اثر 
خود را در سال 1۵1۳ میلادی به چاپ 
رسانید و سرانجام به دستور لوئی هشتم 
پادشاه انگلیس، گردنش را از تن او جدا 
کردند. “شهر آرمانی” یا بنا به گفته 
همان  “آرمانشهر”  آشوری:  داریوش 
چیزی است که فارابی در کتابی آن را 
“مدینه  فاضله” نام  نهاد و یک قرن پس  
از فارابی، غزالی در کتاب تهافۀ الفلاسفه 
آن را )که از آثار یونانی افلاطون  به 

عاریت گرفته شده بود( به سخره گرفت.
در ادبیات  معاصر،  اخوان ثالث در شعری 
بر افلاطون می تازد. افرادی مانند او به 

 دنبال “ایرانشهر” هستند. 
برخی که به قانون  جذب باور دارند با 

اصرار می گویند: 
هر آنچه را که بیندیشیم و به زبان جاری 

شود سرانجام جذب خواهد شد. 
آن ها می گویند: به همان شکل که 
اندیشه های نویسنده فرانسوی ژول ورن 
در کتاب های: بیست هزار فرسنگ زیر 
دریا، پنج هفته در بالن)1۸66(و“سفر به 

اعماق زمین”، 
بشر  توسط  بعد،  سال  یکصد  حدود 
تحقق یافت، لذا هر اندیشه ای را که خلق 

کنیم می توان جذب نمود.
با این پیش زمینه ای که بیان کردم، برای 
ما انسان ها، بسیار موجب شگفتی است 
که چرا  دیدگاه پر شر و شور و هیجان 
کتاب  در  ماکیاولی”  “نیکولو   آمیز 
“شهریار” که هم زمان با کتاب آرمانشهر 
توماس مور، در اروپا )ایتالیا( انتشار یافت، 
در در قرن های پی در پی، در جهان 
محقق گردید و جذب جامعه بشری 
“توماس   آرمانشهر  و  اما جامعه  شد، 
مور” که  در آن ، انسان ها، همه آزادانه 
در کنار هم کار می کنند و  به خدای  
واحدی عشق می ورزند و در آن عدالت 
و شجاعت و خویشتن  داری و یک رنگی  ، 

فراگیر است، هرگز تحقق  نیافت!!
جامعه آرمانی مارکسیست ها هم  پس  از  
حدود7۰ سال، ماهیت پر  تضاد و تناقض 
خود را نشان داد و متلاشی شد. جامعه 
ایده آل مصرف گرای سرمایه داری هم 
که در برابر ویروس کرونا در حال سر خم 

کردن است.
 بیائیم با اندیشه روشن گام هائی  محکم، 
 در بازسازی جهان  پیرامون خود برداریم:

جهانی که محیط زیست امن و برابر و 
آسوده ای برای همه موجودات زنده 

است  چه   در خشکی  و چه در آب ها.
جهانی بدون زباله در ذهن ها  و در 

محیط زیست.
از خوراک  و  جهانی که  در آن همه 
بهداشت و مسکن و امنیت و آرامش 
برابر   برخوردار و بهره مند اند.و سرانجام 
جهانی که عشق  و خوشبختی، پر ارزش 
ترین کالائی است که بین انسان ها در 

حال تبادل است.

 منصوره دهقانی

از  انبوهی  با  ایران  اقتصاد  کنونی  شرایط 
بحران ها و دورهای باطل روبه رو است که ثمره 
سیاست گذاری اقتصادی در سه دهه گذشته 
است و امروز ما آن چیزی را درو می کنیم که 
در دهه های گذشته بارها توسط کارشناسان به 
مسئولان گوشزد شده و نادیده گرفته شده بود. 
لفظ کلی »کسری بودجه« ابعاد بسیار پیچیده ای پیدا کرده که اگر به تمام 
جزئیات آن توجه نشود و تنها به ریشه های آن که در کتاب درسی مطرح 
است، برای چاره جویی بسنده کنیم، قطعاً بحران هایمان شدت خواهد 

گرفت.
در لابه لای مسئله ی کسری بودجه آن چیزی که نادیده گرفته می شود یا 
تظاهر به نادیده گرفتن می شود این است که با یک پدیده ای به نام »آینده 
فروشی« مواجه هستیم. منظور من از این عبارت این است که اقتصاد سیاسی 
ایران در یک مسیری قرار گرفته است که دولت برای اداره امور جاری خود به 
صورت فزاینده به وام گیری داخلی و خارجی و انتشار اوراق مشارکت متوسل 
شده است که به صورت کلاسیک اسم این روند را کسری بودجه نمی گذارند، 
بلکه آینده فروشی است که بار مالی فزاینده مستهلک کننده بر مالیه دولت 
دارد.بر اساس آنچه در سند لایحه بودجه سال 1۳99 مشاهده می شود، 
میزان تعهد حکومت به امور حاکمیتی خود به پایین ترین سطح خود در پنج 
دهه گذشته رسیده است و این یعنی کسری مالی دولت در شرایطی ایجاد 
شده که بی سابقه ترین سطح مسئولیت گریزی و کاهش تعهدات حکومت در 
آموزش، مسکن، بهداشت و ... نسبت به مردم مشاهده می شود. موضوع دیگر 
اینکه در شرایطی که نگرانی صحیح از کسری مالی دولت وجود دارد، دولت 
راهبرد فروش هرچیز قابل فروش را در دستور کار خود قرار داده که پیش از 
این عنوان آن خصوصی سازی بود، اما این عنوان در حال حاضر به مولدسازی 

دارایی های راکد دولت تغییر نام یافته تا کسری 
بودجه خود را تامین کند. 

مسئله  مهم دیگر این است که کسری مالی 
در شرایطی ایجاد می شود که از یک طرف به 
هیچ وجه از سطح فشارهای مالیاتی به مزد 
نکاسته ایم،  تولیدکنندگان  و  حقوق بگیران 
اما همچنان اراده  مشکوک و غیرقابل توجیه 
نجومی  درآمدهای  صاحبان  رهاکردن  برای 
بدون زحمت مشاهده می شود؛ یعنی الگوی 
مالیات گیری حکومت به هیچ عنوان متعارف 
نیست. باوجود همه این نکته ها که بیش از این 
موارد اعلام شده است، چشم اندازی که تحت 
عنوان کسری مالی در گزارش های رسمی دولت 
و ارزیابی تکمیلی کارشناسان وجود دارد، به طرز 

بی سابقه ای نگران کننده است و طبیعتا این روند می تواند معنا و کارکردهای 
بسیار نگران کننده ای برای سال 99 به همراه داشته باشد. در شرایط کنونی 
طرح این مسائل برای این است که توصیف هرچه جامع تری از مسئله را ارائه 
دهیم، اما کمک اصولی و نجات بخش به حکومت این است که تحلیل کنیم 
کجاها چه خطاها، ندانم کاری ها و فسادهای مالی وجود داشته که آثار خود را 

به این صورت به رفتارهای مالی دولت گشوده است. 
متاسفانه جهت گیری معطوف به تضعیف ارزش پول ملی، افزایش افراطی 
نرخ بهره در بازارهای رسمی و غیررسمی پول، تبدیل کردن شرکت های 
دولتی به حیات خلوتی برای خاصه خرجی ها از مهم ترین زمینه های بروز 

بحران کنونی است. 
در آخرین تحلیل به عنوان ارائه چشم انداز برای سال 99 بر دو نکته تاکید 

دارم؛ نکته اول اینکه آنچه به عنوان پیش بینی مطرح می شود به معنای 
سرنوشت محتوم نیست.هر زمانی که کل حکومت خطاهای فاحش  در 
سیاست های خود را در سه دهه گذشته به رسمیت بشناسد وبه سمت 
اصلاح آن حرکت کند، راهکارهای متعددی برای برون رفت از این بحران 
ها به صورت تدریجی وجود دارد، اما اگر از بازنگری در سیاست های غلط سه 

دهه طفره رود، هزینه فرصت اصلاح افزایش می یابد. 
نکته دوم اینکه در سال آینده ما با یک نزاع بسیار خطرناک و شکنندگی آور 
در زمینه رویارویی جهت گیری های گسترش دهنده به رکود اقتصادی از 
ناحیه دولت مواجه خواهیم شد که به افزایش تورم منجر خواهد شد؛ بر این 
اساس پیش بینی می کنم در سال آینده نرخ تورم صعودی و رکودعمیق تر 

خواهد شد.

چشم انداز اقتصاد در سال 13۹۹

  سید احمد خاتون آبادی

سازمان های سرمایه دار

مدیریت

امروزه، در دوران جدیدِ مدیریت، مباحثی مانند فشارهای عصبی و استرس، 
افسردگی، اضطراب، خشم و نارضایتی شغلی و عدم تعهد سازمانی، از مطرح 

ترین مسائل حوزه رفتار سازمانی محسوب می شوند. 
تحقیقات نشان می دهد در مقاله های مدیریتی و سازمانی واژه های با رویکرد 
منفی)برد و باخت، نارضایتی شغلی، غیبت از محل کار( نسبت به واژه های 
مثبت)شفقت، پرهیزکاری، رضایت شغلی( حدود چهار برابر بیشتر به  
کار می روند.نگرش منفی به انسان و خصوصیات منفی مانند غیبت و از 
کارگریزی، شانه خالی کردن از قبول مسئولیت و بیانگیزگی نسبت به کار، از 
دغدغه های مدیران است.بر اساس مفروضه های روان شناسی مثبت گرا که 
نبود بیماری را به معنای وجود سلامت نمی داند، نبود مسائل و مشکلات در 
سازمان هم به معنای سطح مطلوب عملکرد سازمانی نیست.هر قدر میزان 

مولفه های سرمایه ی  روان شناختی مانند روحیه ی خوش بینی و امید میان 
کارکنان افزایش یابد موجب ایجاد اعتماد در سازمان شده و زمانی که کارکنان 
و مدیران نسبت به یکدیگر اعتماد متقابل داشته باشند، کمتر به رفتارهای 
انحرافی در سازمان دست می زنندنکته ی قابل توجه اینکه پژوهش ها نشان 
داده زمانی که هر چهار متغیر)خودکارآمدی، امید، خوشبینی و تابآوری( 
با هم ترکیب می شوند یک سازه ی سطح بالا را تشکیل داده و نتیجه و 
تأثیری بزرگتر از مجموع تکتک مؤلفه ها خواهند داشت. درواقع، یک 
هم افزایی)سینرژی( بین این مفاهیم وجود دارد.رشد در سازمان ها نیازمند 
تمرکز جدی بر روی سرمایه روان شناختی است. سرمایه ی روان شناختی 
نشان می دهد که چگونه کاربرد نهضت نوظهور روان شناسی مثبت گرا، 

می تواند برای کارکنان، مدیران و سازمان ها مفید باشد.

info@eghtesadbazar. ir
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